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مبانی و مباحث نظری احیا و توسعه جنگل 
همچنین،  شد.  مطرح  ایران  طبیعت  نشریه   36 شماره  در 

در  توسعه  و  احیا  برنامه های  ضعف  نقاط  و  از  چالش ها  قسمتی  به 
سال های گذشته و موضوعاتی مثل ضرورت احیا و توسعه جنگل ها، تصمیم های 

به  بی توجهی  و  توسعه  بی رویه  توسعه،  و  احیا  درمورد  غیرکارشناسی مسئولان کشور 
توسعه پایدار، بی توجهی به مدیریت اکوسیستمی، مشکلات اجرایی و مقطعی بودن برنامه ها، 

تغییر برنامه ها با تغییر مدیران و نبود اراده ملی برای احیا و توسعه جنگل ها اشاره شد.
در این شماره به برنامه های جاری و چشم انداز برنامه احیا و توسعه جنگل های ایران با توجه به شروع 

برنامه هفتم توسعه و موضوع کاشت یک میلیارد نهال در 4 سال خواهیم پرداخت. برنامه سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور و توصیه و برنامه بخش پژوهش برای احیا و توسعه جنگل های کشور در این 
گفت وگو بررسی خواهد شد. در این جلسه از حضور آقایان دکتر نقی شعبانیان، دکتر کامران پور مقدم، دکتر 

عادل جلیلی و دکتر مهدی  پورهاشمی بهره بردیم و با ایشان به گفت وگو نشستیم.

طبیعت ایران:
جناب آقای دکتر جلیلی، با توجه به اینکه جناب عالی در جلسه گذشته نیز حضور داشتید، 

به طور خلاصه نقاط ضعف برنامه های احیا و توسعه جنگل را در برنامه های پیشین بیان 
کنید. چگونه می توان در برنامه هفتم این نقاط ضعف توسعه جنگل را پوشش 

داد؟ چگونه باید  برنامه ای تدوین و اجرا کرد تا موفق تر از گذشته 
بتوان، سطوح جنگل های کشور را افزایش داد؟

در میزگرد تخصصی »طبیعت ایران« مطرح شد 
احیا و توسعه جنگل های ایران، قسمت دوم، نقد و بررسی برنامه های گذشته 

و چشم انداز آینده 

گفت وگوی چالشی
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دکتر عادل جلیلی دکتر کامران پورمقدم دکتر مهدی پورهاشمی دکتر نقی شعبانیان

طبیعت ایران/ جلد 7، شماره 6، پیاپی 37، بهمن- اسفند 1401



i r a n n a t u r e . a r e e o . a c . i r 80

جناب آقای دکتر عادل جلیلی )عضو 
تحقیقات  هیئت علمی  بخش  محترم 
مؤسسه  سابق  رئیس  و  گیاه شناسی 

تحقیقات جنگلها و مراتع کشور(
موضوع  می خواهیم،  جلسه  این  در 
نقد  به  را  کشور  در  توسعه  و  احیا 
قوت  نقاط  تا  بگذاریم  بررسی  و 
چشم انداز  و  مشخص  آن  ضعف  و 
مؤسسه  شود.  مطرح  زمینه  این  در  جدیدی 
سازمان  و  کشور  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات 
تجربیات  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  
ارتباط  این  در  خاصی  برنامه های  و  خوب 
و  نقد  می توان  همچنین،  دارند،  و  داشته 
داشت.  آنها  فعالیت های  روی  هم  تحلیلی 
کشور  آبخیزداری  و  منابع  طبیعی  سازمان 
کشور  جنگل های  توسعه  و  احیا  مسئول 
در  کشور  جنگل های  توسعه  و  احیا  است. 
که  زمانی  طی  است.  مورد توجه  محور  سه 
عضو  و  رئیس  پژوهشی،  معاون  مسند  در 

هیئت علمی  مؤسسه بودم، موضوع جنگل را 
پیگیری کردم. سه محوری را که می توان نقد 

کرد عبارت است از:

اولین محور
و  احیا  موضوع  در  تاکنون،  گذشته  از  ما، 
ملی  و  نگاه کلان  دنبال یک  توسعه جنگل، 
نبودیم. به عنوان مثال، سطح جنگل های کشور 
آیا  است،  کشور  کل  مساحت  درصد   ۵/7
می توانیم آن را به ده درصد افزایش دهیم؟ 
کار  موضوعی  یا  موضعی،  شکل  به   بیشتر 
دارای  هم  این  شکل  به  کردن  کار  کردیم. 
نقاط قوت و هم نقاط ضعف است. این مدل 
از کار کردن، باعث به دست آوردن تجربیات 
که  نمونه هایی  به  اینجا  در  شد.  ارزشمندی 
شروع  اسلا می   انقلاب  از  پیش  از  گاهی، 
است،  داشته  ادامه  نیز  هم اکنون  تا  و  شده 
تثبت  برای  جنگل کاری  می کنم،  اشاره 
در  موفق  تجربه ای  به عنوان  شنی،  تپه های 
منطقه ای  و  جهانی  سطح  در  ایران،  داخل 
داشت،  موفقی  کارکرد  و  بود  ارائه  قابل  نیز 
این  در  موفق  کشورهای  معدود  جزو  ایران 
بوده است، کارهایی که سازمان  خصوص 
در  کشور،  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
اطراف  در  جنگلی،  پارک های  ایجاد 
داد.  انجام  تهران  نظیر  کلان شهرهایی 
بنده به واسطه پایان نامه های دانشجویی 
که داشتم، همچنین پژوهش های خودم، 
پارک های  ایجاد  داشتم،  مطالعاتی 
یکی  کلان شهرها،  اطراف  در  جنگلی 
که  است  بوده  کارهایی  موفق ترین  از 
آبخیزداری  و  منابع  طبیعی  سازمان 
ارتباط  با  در  داد.  انجام  کشور 
توسعه  و  احیا  جنگل کاری، 
کارهای  طبیعی،  جنگل های 
است،  شده  انجام  زیادی 
با  و  پراکنده  هرچند 
مختلفی  اهداف 
و  بوده 

ما،  نگاه  است.  نداشته  روشنی  چشم انداز 
در جنگل های شمال، بیشتر روی طرح های 
مثلًا  بود،  بهره برداری  نگاه  با  جنگل داری 
جنگل  تخریب شده  عرصه های  اینکه  برای 
فنس کشی  نگیرند،  قرار  تجاوز  معرض  در 
عرصه  در  سوزنی برگان  حتی  یا  می شد، 
پهن برگان کاشته می شدند که عجیب به نظر 
که  دیگری  موفق  کارهای  از جمله   می رسد. 
باید به آن اشاره کنم، شرکت های نیمه دولتی 
در شفارود )استان گیلان( است که کارهای 
جزو  و  می دادند  انجام  را  چوب  زراعت 
با  است.  بوده  موفقی  و  گسترده  کارهای 
جنگل ها  در  اجراشده  فعالیت های  مقایسه 
نیمه دولتی  شرکت های  می شود،  مشخص 
از  موفق تر  احیا  برای  جنگل کاری  در 
اهداف  بودند. درواقع  شرکت های خصوصی  
نبوده  شرکت ها  از  دسته  این  نظر  مد  مالی 
زاگرس،  جنگل های  احیای  بحث  در  است. 
زیادی  پراکنده  ولی  خوب  فعالیت های 
قرق ها  جنگل ها،  این  در  است،  شده  انجام 
در  هرچند  دارد،  وجود  ذخیره گاه هایی  و 
شده،  اجرا  جنگل کاری  استان ها،  بیشتر 
نشده  پیگیری  توسعه  و  احیا  کلان  اهداف 
نهالستان  توسعه  و  احیا  با  رابطه  در  است. 
که سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، 
نهالستان های  نهالستان ها،  همه  کرد،  ایجاد 
چهارچوب دار و سیستماتیکی بودند، اگرچه 
سازمان  موفق  کارهای  از  یکی  کار  این 
منابع  طبیعی و آبخیزداری کشور بوده است، 
هدف  با  را  نهالستان ها  بعدها،  متأسفانه، 
به  ادامه،  در  کردند.  رها  خصوصی سازی 
اشاره  مورد  این  اساسی  و  عمده   ضررهای 

خواهم کرد.

دومین محور
ادامه دار  و  تکاملی  طرح ها  و  پروژه ها 
کارهای  اجرای  به عبارت دیگر  نبودند، 
تغییر  با  می شد،  شروع  گسترده  و  خوب 
وزارتخانه(  و  سازمان  )سطوح  مدیریت ها 
حتی در سطح معاونت جنگل، نگاه ها تغییر 
دیگری  پروژ ه های  آن  به دنبال  و  می کرد 
در  نیز  پروژه ها  این  می شد،  مطرح 
آنها  از  برخی  می شدند،  رها  آینده 
موفق و برخی دیگر ناموفق بودند. 
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هنگامی که به پروژه ها در سطح ملی و کلان 
دنبال  مقطعی  به صورت  و  نمی شود  پرداخته 
جریان های  تأثیر  تحت  بی شک،  می شوند، 
برای  می گیرند،  قرار  سازمان  از  بیرون 
نمونه، به جنگل کاری از حرم تا حرم اشاره 
می کنم، این طرح بدون مطالعه و بدون هدف 
رها  سپس  و  کرد  کار  به  شروع  مشخصی 
کشاورزی  جهاد  محترم  وزیر  به تازگی  شد. 
)جناب آقای دکتر ساداتی نژاد( بحث کاشت 
مطرح  سال  چهار  در  را  نهال  میلیارد  یک 
طبیعی  منابع  سازمان  اگر  در حالی که  کردند. 
ملی  برنامه  یک  خود،  کشور،  آبخیزداری  و 
یک  چه بسا  داشت،  توسعه  و  احیا  ممتد 
می شد  میلیارد  پنج  تبدیل  به  نهال،  میلیارد 
شایسته  نمی شد.  مطرح  انفعالی  شکل  به   و 
برنامه های کلان سازمان  است، وزیر محترم 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور را پشتیبانی 
و  طبیعی  منابع  سازمان  به  اینکه  نه  کند، 

آبخیزداری کشور ایده و نقشه  راه بدهد. 

سومین محور
سومین محور نه تنها محوری است که جنگل، 
بلکه مراتع و بیابان ها را هم تحت تأثیر قرار 
)به  کردم.  مطرح  را  آن  بارها  نیز  بنده  داد، 
 قول آقای دکتر شعبانیان موضوع مطرح شده 
موضوعات  از  یکی  است(،  شده  چالشی 
طرح  با  و  می کنم  مطرح  همیشه  که  چالشی 
آن دچار مشکل و چالش می شوم، موضوع 
تشکیل  با  موضوع  این  است.  آبخیزداری 
)که  سازندگی  جهاد  در  آبخیزداری  معاونت 
منابع  طبیعی و  به سازمان  ادغام شد(  بعدها 
به صورت  بعد  و  وارد شد  آبخیزداری کشور 
منابع  سازمان  ذیل  در  آبخیزداری  معاونت 
گرفت،  قرار  کشور  آبخیزداری  و   طبیعی 
»مدیریت  عنوان  با  جدیدی  نظریه  سپس 
شد.  مطرح  آبخیزداری«  حوزه  جامع 
به تدریج  هم از نظر رویکرد نظری و هم از نظر 
امکانات و بودجه، طرح های جنگل داری را 
به حاشیه راند. در عمل، بودجه  آبخیزداری 
مرتع  و  جنگل  بخش های  تملکی  بودجه  با 
محوریت  ما،  نگاه  در  نیست،  مقایسه  قابل 
حوزه  از  که  است  جنگل داری  طرح های  با 
آبخیزداری تبعیت نمی  کند. محوریت مدیریت 
است،  آب  تأمین  آبخیزداری،  حوزه  جامع 

جنگل داری،  طرح های  اهداف  درحالی که 
درکل،  که  است  اکوسیستم های جنگل  حفظ 
سایر  از  و  نمی کند  تبعیت  آبخیز  حوزه  از 
فاکتورها تبعیت می کند. شمال کشور، به دلیل 
متعدد  می تواند  آبخیز  حوزه های  وجود 
این  به  شود،  استفاده  مدیریتی  پایه  به عنوان 
مدیریتی  پایه  به عنوان  می توان  تنها  مقوله 
مدیریت  براساس  نباید  کرد.  نگاه  جنگل 
و  احیا  مباحث  آبخیزداری،  حوزه  جامع 
حوزه های  کنیم،  دنبال  را  جنگل  توسعه 
جنگلی  اکوسیستم های  ذیل  در  آبخیزداری 
تأثیر  تحت  حوزه ها  این  و  می گیرند  قرار 
سازمان  بدنه  در  چالش،  این  شاید  هستند. 
احساس  کشور،  آبخیزداری  و  منابع  طبیعی 
نشود ولی ما، از بیرون شاهد تحت تأثیر قرار 
جنگل  توسعه  و  احیا  مدیریت  مسیر  گرفتن 
هستیم، درواقع، این مسیر دچار مشکل شده 

است.
چالشی  موضوعات  جزو  موضوعات،  این 
به  شکل کلان تری  بنده  مهمی  بوده است که 
به آن پرداختم، در پایان گفت و گو هم، نگاه 

خود را عرض خواهم کرد، اینکه به 
چه سمتی باید حرکت کنیم. 

طبیعت ایران
برنامه های  آیا  شعبانیان،  دکتر  آقای  جناب 
جنگل  توسعه  و  احیا  اجراشده  و  تدوین 
و  طبیعی  منابع  سازمان  در  تاکنون 
آبخیزداری کشور نقد و بررسی شده است 
تا در برنامه هفتم دوباره با همان  چالش ها و 
نقاط ضعف روبه رو نشویم؟ آیا محورهایی 
که آقای دکتر جلیلی به آنها اشاره کردند، 
قرار  مورد توجه  سازمان  جدید  برنامه  در 

گرفته است؟ 

)معاون  شعبانیان  نقی  دکتر  آقای  جناب 
و  منابع  طبیعی  سازمان  جنگل  محترم 

آبخیزداری کشور(
ضمن تشکر از دست اندکاران نشریه طبیعت 
ایران بنده بر این باورم که منابع طبیعی کشور 
متأسفانه  است،  شده  واقع  مظلوم  تاکنون 
منابع طبیعی کشورمان طی سال های گذشته 
با یک بدسرپرستی مواجه بود که ازنظر بنده 

تر  بد
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بی سرپرستی  است.  از 
احیا و توسعه جنگل و جنگل کاری، 
کشور  در  چالشی  و  مهم  موضوع 
ماست که گاهی انتقادات زیادی بر آن 
وارد  می شود. بنده یک انتقاد کلی به 
بحث توسعه جنگل و جنگل کاری در 
کشور دارم، اگرچه خودمان متولی آن 
امروز،  که  جنگل کاری هایی  هستیم. 
در قرن بیست و یکم و در سال 1401 انجام 
با جنگل کاری های  چندانی  تفاوت  می شود، 
۵0 سال گذشته ندارد. در صورتی که دانش و 
علم جنگل، از ۵0 سال گذشته تا به امروز، 
از  بسیاری  و  است  داشته  زیادی  توسعه 
کارکردهای جنگل به ویژه نقش آن در کاهش 
اقلیم  تغییر  پدیده  و  محیط زیستی  معضلات 
به خوبی روشن شده است، امروزه یافته های 
علمی  زیادی در بحث توسعه جنگل وجود 
جنگل کاری  و  جنگل  توسعه  اهداف  دارد. 
به طور کلی، در جنگل های شمال  در گذشته 
کشور )همان طور که جناب آقای دکتر جلیلی 
اشاره فرمودند(، حول محور تولید چوب و 
تأمین نیاز چوبی کارخانه های صنایع چوب 
برای  نیز  بعضی موارد  بوده است، در  کشور 

جلوگیری از توسعه بیابان ها و کنترل تپه های 
شنی و ماسه ای جنگل کاری اجرا شده است. 
دنیای  مثل  و  چالش ها  مشکلات  درگذشته، 
امروز نبوده است، امروزه در دنیا با  چالش های 
محیط زیستی زیادی از قبیل عواقب ناشی از 
تغییر اقلیم، افزایش گازهای گلخانه ای، آلودگی 
آب و خاک، پدیده ریزگرد و فرسایش خاک 
به دلیل  گفت  می توان  که  هستیم  مواجه   ... و 
عملکرد بد بشر روی کره زمین است. با توجه 
به موقعیت جغرافیایی، شرایط اقلیمی  و شرایط 
توپوگرافیکی ایران، این مشکلات و  چالش ها 
نسبت به گذشته پررنگ تر، شدیدتر و بغرنج تر 
آلودگی های شدید  روزها شاهد  این  شده اند. 
در بسیاری از شهرهای بزرگ کشور از جمله 
متأسفانه  هستیم.   ... و  تبریز  تهران،  اصفهان، 
به  کلان شهرها  از  حتی  هوا  آلودگی  پدیده 
شهرهای کوچک هم رسیده است. گاهی شاهد 
حضور ریزگردهای شدید در مناطق غربی و 
جنوبی کشور هستیم که در سال های اخیر در 
نیز  در شهرهای شمالی کشور  و حتی  تهران 
با  خاک  و  آب  آلودگی  است.  شده  مشاهده 
فلزات سنگین و دیگر عناصر شیمیایی پایدار در 
طبیعت نیز بر کسی پوشیده نیست. امروزه نقش 

جنگل ها و درختان در کاهش این مشکلات 
تحقیقات  طریق  از  محیط زیستی  معضلات  و 
به خوبی ثابت شده است. در طرح های احیا و 
توسعه جنگل و جنگل کاری ها، باید این مسئله 
برای  یافته های علمی   از  نظر گرفت و  را در 
کاهش این مشکلات استفاده کرد. جنگل کاری 
برای سازمان منابع طبیعی و سایر دستگاه های 
دولتی و خصوصی بسیار پرهزینه است. هزینه 
در  آن  استقرار  و  نهال  یک  کاشت  و  تولید 
برآورد  تومان  از یک صد هزار  بیش  طبیعت، 
 می شود، علاوه بر این عرصه مناسب بی انتها و 
ندارد،  وجود  جنگل کاری  برای  فراوان  آب 
بنابراین، هر نهالی که ما در عرصه می کاریم، 
نخست  باشد،  ما  نیازهای  پاسخگوی  باید 
باید، مشکلات و نیازهای کشور را در مناطق 
مختلف دید، سپس با توجه به اهداف پیش رو، 
گونه های چوبی، شیوه ها و تکنیک های مناسب 
فنی را برای استقرار بهتر نهال ها و رسیدن به 
اهداف مشخص شده انتخاب کرد. امروز توسعه 
جنگل و جنگل کاری در کشور، باید مبتنی بر 
ریزگرد،  کنترل  تولید چوب،  قبیل  از  اهدافی 
فرسایش  کاهش  گلخانه ای،  گازهای  کاهش 
آبی و بادی، احیا و غنی سازی پوشش جنگل، 
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کنترل شن های روان و ... باشد. به عنوان مثال، 
اگر به دنبال احیا و توسعه جنگل های زاگرس 
هستیم، باید از یافته های تحقیقاتی استفاده کنیم 
و در کنار در نظر گرفتن تمام مسائل فنی و 
بیشتر توجه  به گونه های مناسب،  سازگاری، 
کنیم و شیوه ای را به کار بگیریم که در کاهش 
مشکلات منطقه مؤثر باشد. یکی از مشکلات 
اصلی در مناطق زاگرس، پدیده ریزگرد است، 
جنگل کاری ها  و  جنگل ها  احیای  در  ما  اگر 
زاگرس  جنگل های  کنیم،  عمل  درست 
ریزگردها  مقابل  در  سدی  همچون   می توانند 
به کاهش شدت آنها کمک کنند. به عنوان مثال، 
نشان  زاگرس  در عرصه های  تحقیقات  نتایج 
 می دهند، بلوط ایرانی در کاهش ریزگردها از 
بقیه گونه ها کارآمدتر است، بنابراین، باید در 
جنگل کاری های مناطق زاگرسی به این مسئله 
توجه کرد. اگر در منطقه ای مشکل آتش سوزی 
به  مقاوم  و  مناسب  گونه های  از  باید  داریم، 
جنگل ها  توسعه  و  جنگل کاری ها  در  آتش 
در  زمینه  این  در  خوشبختانه  کنیم،  استفاده 
تحقیقات  از کشور  ایران، همچنین در خارج 
دکتر جلیلی  آقای  دارد. جناب  خوبی وجود 
به جنگل کاری های خوب اطراف تهران اشاره 

کردند، متأسفانه، بنده با این مورد موافق نیستم، 
زیرا بیشتر جنگل کاری های اطراف تهران، یا 
سایر شهرهای بزرگ مطابق با نیازهای کنونی 
نیست. بزرگ ترین مشکل ما در تهران گازهای 
گلخانه ای و آلاینده های موجود در هواست که 
اضافه  آن  به  هم  ریزگرد  اخیر  سال های  در 
شده است، گونه هایی باید در جنگل کاری های 
کاهش  در  که  شوند  استفاده  تهران  اطراف 
کنار  در  که  البته  باشند،  مؤثر  مشکلات  این 
آن موضوع سازگاری، کم آبی و زیباشناختی 
طرح های  در  مثلًا،  کرد.  فراموش  نباید  را 
تفاوت  به  هنوز  تهران،  اطراف  جنگل کاری 
بین سرو نقره ای، سرو خمره ای، کاج تهران و 
یادشده  مشکلات  کاهش  در  دیگر  گونه های 
یافته های  امروزه  در حالی که  نداریم،  توجه 
علمی  در این خصوص  می توانند به ما کمک 
جنگل کاری های  به  ساده  نگاهی  با  کنند. 
اطراف تهران، یا سایر شهر های کشور مشخص 
آنها،  بالای  بسیار  ارزش  برخلاف  می شود، 
منطقه  نیازهای  با  منطبق  جنگل کاری ها  این 
تحقیقاتی  علمی  و  یافته های  بر اساس  و 
مشکلات  این  کاهش  در  بنابراین،  نیستند، 
نمی توانند خیلی مؤثر باشند. برای نمونه، نتایج 

تحقیقات نشان می دهند گونه سرو 
کاهش  در  تهران  کاج  نسبت  به  نقره ای، 

موفق تر  ریزگردها  و  گلخانه ای  گازهای 
با محدودیت های  عمل  می کند. از طرفی، ما 
گونه ها،  سازگاری  از جمله  زیادی  بسیار 
هزینه، محدودیت عرصه ها در جنگل کاری ها 
و توسعه جنگل ها رو به رو هستیم. به طور کلی 
در طرح های توسعه جنگل و جنگل کاری ها 
باید نیازهای امروز و آینده منطقه را بشناسیم 
و جنگل کاری انجام دهیم که نه تنها پاسخگوی 
هم  آینده  نیاز  پاسخگوی  بلکه  امروز،  نیاز 
حال  در  جنگل کاری های  از  بسیاری  باشد. 
به  آینده  سال  بیست  در  است  ممکن  اجرا، 
آیا مشکلات  دید،  باید  بنابراین،  برسند.  ثمر 
وجود  نیز  آینده  سال  بیست  امروز،  موجود 
خواهند داشت یا خیر؟ پی  بردن به مسائل و 
مشکلات آینده را می توان از طریق تحقیقات 
و مطالعات استخراج کرد. اگر خلأیی وجود 
شود.  تحقیق  و  مطالعه  آن  روی  باید  دارد، 
به عنوان مثال، اگر درجنگل کاری های اطراف 
تهران برای پاسخگویی به نیاز امروز به دنبال 
گازهای  کاهش  منظور  به  گونه هایی  کاشت 
گلخانه ای باشیم باید به این سؤال پاسخ دهیم 
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گذشته پایشی انجام شده است؟ همچنین، با 
توجه به اینکه یکی از مشکلات موجود در 
بوده  اعتبار  کمبود  گذشته،  برنامه های  همه 
است و بسیاری از کشورهای موفق در این 
زمینه، از اعتبارات جهانی بهره مند شده اند، 
اعتبارات  از  استفاده  برای  آیا  برنامه ای 
جهانی برای جنگل کاری و ترسیب کربن در 

نظر گرفته شده است؟

)رئیس  پورمقدم  کامران  دکتر  آقای  جناب 
و  شمال  از  خارج  جنگل های  مرکز  محترم 
در  توسعه زراعت چوب کشور  مدیر طرح 

سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور(

ضمن سپاس از برگزاری این نشست و پیش 
از پاسخ به سؤالات طرح شده، مایلم روندی 
ایران  شکوهمند  انقلاب  از  پیش  از  که  را 
 تاکنون اتفاق افتاده است، ترسیم  کنم. با توجه 
به محدودیت ها و مشکلاتی که سازمان با آن 
روبه رو بوده و مواردی که آقای دکتر جلیلی 
به آن اشاره کردند،. در بخش احیا و توسعه 

دو بعد وجود دارد.
به  بعد  این  است،  علمی  آن  مباحث   -1
گونه  تعیین  و  عملیات  این  مکان یابی 
برمی گردد و مشخصه  و شاخص هایی دارد که 

که آیا در آینده این مشکل به همین 
امروزه  داشت؟  خواهد  وجود  نحو 
دی اکسید کربن  کاهش  به  سمت  دنیا 
از  استفاده  امروزه  می کند.  حرکت 
انرژی پاک از طرف دولت ها توصیه 
تشویقی  راهکارهای  و  می شود 
و  مالیات  کاهش  قبیل  از  متفاوتی 
غیره برای آن در نظر گرفته می شود 
و خوشبختانه مردم و صاحبان صنایع نیز در 
دنیا از انرژی پاک استقبال می کنند. بنابر این، 
در  گلخانه ای  گازهای  خوش بینانه،  به طور 
بود،  کمتر خواهد  دنیا و در کشور  آینده در 
شدیدتر  کشور  در  شاید  ریزگرد  پدیده  ولی 
باید  را  مسئله  این  بنابراین،  باشد،  امروز  از 
آمارهای  گرفت.  نظر  در  جنگل کاری ها  در 
اطراف  جنگل کاری  خصوص  در  جالبی 
تهران وجود دارد )درست یا غلط بودن آن، 
در  که  آماری  دارد(. جدیدترین  بحث  جای 
وجود  تهران  اطراف  جنگل کاری  خصوص 
سبز  فضای  سرانه  مترمربع،   16.33 دارد، 
درون شهری و حدود ۵0 متر مربع فضای سبز 
برون شهری است. با فرض صحت این آمار، 
نباید در شهر تهران، این همه معضل و مشکل 
به ویژه آلودگی هوا وجود داشته باشد. به  نظر 
می رسد تاکنون نتوانستیم در حل معضلات و 
مشکلات محیط زیستی، آن  گونه که شایسته 
است از طریق جنگل کاری و توسعه و احیای 
تغییر  باید  درنتیجه  باشیم،  موفق  جنگل ها 

رویه دهیم. 

طبیعت ایران
با توجه به مباحثی که آقای دکتر شعبانیان 
توجه  با  که  اهدافی  و  کردند  مطرح 
از جمله  می شود  مطرح  روز  شرایط  به 
کربن  ترسیب  ریزگرد،  آلودگی،  مشکلات 
بیشتر  جنگل کاری  به  اهمیت  لزوم  غیره،  و 
این  سازمان  برنامه های  در  آیا  می شود. 
موضوع  می گیرد؟  قرار  توجه  مورد  اهداف 
صحیح  برنامه  نگارش  برای  اینکه،  دیگر 
آیا  است.  دقیق  اطلاعات  و  آمار  به  نیار 
آمار و اطلاعاتی از سطوح جنگل کاری های 
سنواتی وجود دارد که بتوان درصد موفقیت 
آن  بر اساس  را  گذشته  جنگل کاری های 
جنگل کاری های  درمورد  آیا  کرد؟  ارزیابی 

به مباحث جنگل کاری و جنگل داری مرتبط 
است و باید در آن دیده شود. 

2- محدودیت های اجرایی یا به عبارت دیگر 
نیاز  آن  به  کار  در  ما  که  اجرایی  الزامات 
این  اجرایی،  هزینه های  از جمله  داریم، 
برمی گردد،  مختلفی  به شاخص های  موضوع 
... که  نهالستان ها، محاوط بذرگیری و  مانند 
می شود.  مرتبط  توسعه  و  احیا  موضوع  به 
عملکردی  کارنامه های  اطلاعات  درواقع، 
کشور،  آبخیزداری  و  منابع  طبیعی  سازمان 
طرح  دفتر  یا  بودجه،  و  برنامه  دفتر  در  که 
است،  شده  منتشر  متبوع  سازمان  برنامه  و 
و  عملکردی  آمار،  این  می گیرد.  قرار  ملاک 
منتشر شده است. درواقع، به آمار روی زمین 
که براساس تصاویر ماهواره ای است و نشان 
و  است  شده  کار  زمین  روی  چقدر  می دهد 
کاری  است،  شده  جنگل  به  تبدیل  چقدر 
می دهد،  نشان  عملکردی  کارنامه  نداریم.، 
قبل از سال 13۵7، 43000 هکتار عملیات 

جنگل وجنگل کاری اجرا شده است.
جناب آقای دکتر جلیلی

جنگل کاری  شامل  هکتار،  عدد43000  آیا 
تپه های شنی هم می شود؟

جناب آقای دکتر پورمقدم
و  جنگل  حوزه  شامل  فوق  عدد  خیر، 
مرتبط  شما  سؤال  می شود.  جنگل کاری 
شن  تثبیت  و  بیابان زدایی  بیابان،  بحث  با 
 ،)13۵7-1367( انقلاب  از  بعد  است. 
برنامه های  آغاز  از  پیش  به عبارت دیگر، 
عملیات  سوم  و  دوم  اول،  توسعه ای 
جنگل کاری، حدود 100/000 هکتار است، 
پس از تدوین برنامه های پنج ساله و با توجه 
از  پیش  از  به طور کلی  سازمان،  دیدگاه   به 
 1/760/000  ،1400 سال  پایان  تا  انقلاب 
یعنی  داریم،  جنگل کاری  عملیات  هکتار 
شده  انجام  جنگل کاری  که  فیزیکی  عملکرد 
است. وقتی آنها را در مقاطع مختلف زمانی 
که  می بینیم  می کنیم،  دسته بندی  برنامه ای  و 
سطوح عملکردی کاهش می یابند، در برنامه 
پنجم توسعه، 279/000 هکتار و در برنامه 
بوده  توسعه حدوداً، 300/000 هکتار  سوم 
برنامه سوم )یعنی تا  تا پایان  البته که  است. 
سال 1384(، روند افزایشی بوده است. از دهه 
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80 به  بعد، سطوح عملکردی جنگل کاری و 
توسعه جنگل سیر نزولی داشته و تا به الان 
هم این سیر نزولی ادامه دارد. جنگل کاری را 

به چند شکل انجام می دهیم، که عبارتند از:
ایجاد  و  سبز  فضای  توسعه  الف- طرح های 
طرح های  ب-  و  دست کاشت  جنگل کاری 
صنوبرکاری های  مثال،  برای  جنگل داری 
در شفارود،  هکتار(  )در حد 24000  وسیع 
در  مجری طرح جنگل کاری  و  مدیر  توسط 
قالب طرح های جنگل داری انجام شد. حتی 
یا حتی  هیرکانی،  نقاط جنگل های  در سایر 
جنگل های خارج از شمال، این دست کارها 
مدیریت  و  جنگل داری  طرح های  قالب  در 
احیا  بحث های  و  طرح ها  جنگلی،  منابع 
این  از  اعتبارات  می گرفت،  شکل  توسعه  و 
طریق می آمد و عملیات انجام می شد، طرح 
مشخص و مدونی  به  نام جنگل کاری، احیا و 
توسعه جنگل وجود نداشت، ولی برنامه های 
احیایی  را در قالب این طرح ها اجرا می کردیم، 
یعنی با عنوان طرح های جنگلی دست کاشت، 
طرح می نوشتیم و براساس آن کار می کردیم 
یا درمورد طرح های جنگل داری که عملیات 
تعیین  گونه  و  پتانسیل یابی  آن  در  احیایی 
انجام  را  آنها  که  داشتیم  مجریانی  می شد، 
بهتر  به عبارت  یا   ،1380 سال  از  می دادند. 
الزاماتی  نهالستان ها  نهال در  تولید  دهه 80، 
دارد. از دهه 80، تمام طرح های جنگل کاری 
و  جنگل کاری  اعتباری  )موافقت نامه های 
شد  استانی  نهالستان ها(  و  جنگل  توسعه 
نزولی  سیر   80 دهه  از  می کنید  مشاهده  و 
جنگل کاری شکل می گیرد. دلیل اصلی آن را 
باید در نبود منابع مالی جستجو کرد. هنگامی 
برنامه ها  و  بود  ملی  سطح  در  طرح ها  که 
مدون تر و مشخص تر بود، این مشکل وجود 
نداشت، اما هنگامی که در سطح برنامه ریزی 
تغییر  اولویت ها  رفت،  جلو  استان  شورای 
اشتغال تخصیص  به معیشت و  اعتبار  کرد و 
این  به  جزیی  بسیار  اعتبار  درنتیجه  یافت، 
موضوع تعلق گرفت. همین عامل باعث شد 
شود.  وارد  زیادی  آسیب  نهالستان ها،  به  که 
نهالستان ها را که نمی توان به حال خود رها 
تغییر  دیگری  به  شکل  دولت  سیاست  کرد. 
از  و  نخوابد  نهالستان ها  اینکه  برای  یافت. 
طرفی هزینه های آن تأمین شود، به مجریانی 

جنگل کاری سلن، رضوانشهر استان گیلان، تابستان 1401، عکس از محمود بیات

جنگل کاری های شهرستان دماوند استان تهران، پاییز 1400، عکس از ابوالفضل جعفری
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واگذار شد که بخشی از آن را برای 
فروش و بخشی را برای خودشان در 
نظر می گرفتند. این کار نیز آسیب ها و 

مشکلاتی را داشت. 
چالشی  گفت وگوی  موضوع  در 
امروز، مباحث علمی  و مبانی نظری 
همچنان پرقدرت بر سر جایگاه خود 
براساس  پتانسیل یابی ها  تا  هستند، 
و  قوی  مشخص،  علمی   و  نظری  مبانی  یک 
اجرای  درعین حال،  بگیرند.  شکل  درست 
منابع  به  به شدت  توسعه  و  احیا  برنامه های 
ممکن  مالی  منابع  این  است.  محتاج  مالی 
است از طریق دولت، مشارکت مردمی، بخش 
خصوصی، یا منابع بین المللی تأمین شود. آمار 
عملکردی  سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری 
آن  از  بعد  می دهد،  نشان  را  مهم  این  کشور، 
سالی که اعتبارات جنگل کاری و نهالستان ها 
در قالب استانی رفت، عملکرد فیزیکی با سیر 
از سال  که  نزولی مواجه شد. طرح های ملی 
1382 با عنوان طرح صیانت از زاگرس اجرا 
حرکت  جنگل  مدیریت  به  سمت  بیشتر  شد، 
احیایی  طرح های  جایگاه  به طوری که  کردند، 
طرح های   1390 سال  از  شد.  کم رنگ تر 
نهال کاری و بذرکاری بیشتر مطرح شدند، در 
وجود  اعتباری  محدودیت های  هم  مورد  این 
استانی،  موافقت نامه های  به  توجه  با  داشت. 
مجوز افزایش اعتبار در طرح های ملی برای 
به عبارت دیگر  نشد،  صادر  مطرح شده  موارد 
برای یک موضوع در دو مکان نمی توانستیم 

افزایش اعتبار بگیریم. 
است،  مطرح  سؤال  این  نیز  پایش  بحث  در 
موفق  خصوص  این  در  ما،  عملکرد  چقدر 
نه؟  یا  می شود  انجام  پایش  آیا  است؟  بوده 
پایش ها در بازه های ده، بیست، یا سی ساله 
انجام نشده است، البته که در مقاطع زمانی ده 
ساله، سازمان نقشه پوشش گیاهی و جنگلی 
نقشه ها  این  درواقع،  است،  کرده  تهیه  را 
باشند. مثلًا  می توانند مبنای موفقیت موضوع 
جنگل کاری،  هکتار  از سطوح 1/760/000 
چند درصد در تصاویر ماهواره ای، یا نقشه های 
به روز شده، قابل رؤیت هستند. نقشه هایی که 
را  آن  بعدها  و  تهیه  سال 139۵  در  سازمان 
به روز کرد، نشان می دهند، میزان جنگل کاری 
است،  هکتار   1/100/000 حدود  در  رقمی  

حدود  بیابان زایی  در  خصوص  در  رقم  این 
بود.  هکتار   2/000/000- 3/000/000
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، از 
رقمی  شد،  متوجه  ماهواره ای  تصاویر  طریق 
تبدیل  به جنگل  هکتار  معادل 1/100/000 
شده  است. در واقع تاج پوششی است که تبدیل 
منابع  طبیعی  سازمان  است.  شده  جنگل  به 
پوشش  نقشه  طریق  از  کشور  آبخیزداری  و 
گیاهی و جنگلی سطح جنگل کاری را به این 

شکل رصد می کند.
اطلاعات  و  آمار  دسترس پذیری  و  صحت 
به دو شکل ارائه می شود: الف- کارنامه های 
عملکردی که در بخش برنامه و بودجه موجود 
است. به عبارت دیگر، گزارش عملکرد می گیریم 
و ب- دقیق تر از آن، نقشه هایی است که تولید 
در  مهم  این  می کنم، جای  فکر  بنده  می شود. 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری خالی است. 
از  متبوع  سازمان  آن  در  باید  پایش  سیستم 
طریق حتی همکاری بین این سازمان و مؤسسه 
تحقیقات جنگلها و مراتع کشور شکل بگیرد. 
این سیستم پایش باید براساس علوم سنجش 
از دور باشد. مسائل و  چالش هایی که امروزه، 
مشاهده می کنیم، روی محیط های طبیعی )حتی 
جنگل های طبیعی( نیز اثر گذاشته است و آنها 
را دچار خشکیدگی کرده است، جنگل کاری 
-1386 سال  در  نمی ماند.  آسیب  بدون  هم 

138۵ به خاطر وقوع سرمای شدیدی، بخش 
زیادی از جنگل کاری ها )که حتی قسمتی از 
آن مربوط به پیش از انقلاب بود( دچار آسیب 
جدی شدند. تغییرات آب و هوایی می تواند به 
کند.  وارد  آسیب  جنگل کاری ها  این  استقرار 
یک نکته خیلی مهم اینکه، ما باید در بحث های 
احیا و توسعه جنگل، جنگل کاری و مدیریت 
جنگل، بحث سازگاری را به عنوان یک اصل 
موضوع  بگیریم،  نظر  در  مهم  بسیار  بحث  و 
تعیین گونه نیز باید براساس یک آینده نگری 
که  بگیرد،  شکل  جنگل  در  آینده پژوهی  و 
اگر سناریوهای مختلف در تغییر اقلیم مطرح 
می شوند، جنگل کاری ها بتوانند براساس سال ها 
یا دهه های آینده، این مقاومت یا به عبارت بهتر 
باشند.  اقلیمی داشته  تغییرات  با  را  سازگاری 
 Restoration یا  اکوسیستم  بازسازی  بحث 
فراتر از جنگل کاری مطرح است. در این مبحث 
نمی پردازند.  به کاشت درخت و جنگل کاری 

طبیعت ایران
جناب آقای دکتر  پورهاشمی لطفاً جناب عالی 
برنامه های  در  تحقیقات  بخش  نقش  درمورد 
گذشته جنگل کاری های کشور توضیح دهید. 
همان طور که مستحضرید، در مؤسسه تحقیقات 
جنگلها و مراتع کشور، کارگروهی با عنوان 
کارگروه احیا و توسعه جنگل تشکیل شده است 
و همکاران ما در مؤسسه و مراکز تحقیقاتی 
وقت  ماه ها  و صرف  بسیار  تلاش  با  کشور 
برنامه احیا و توسعه جنگل های ایران را تهیه 
و تدوین کردند. آقای دکتر پورهاشمی، لطفاً 
توضیح دهید این برنامه در چه مرحله ای است 
و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
استفاده کند؟ برنامه  این  از  چگونه می تواند 

)رئیس  مهدی  پورهاشمی  دکتر  آقای  جناب 
مؤسسه  جنگل،  تحقیقات  بخش  محترم 

تحقیقات جنگلها و مراتع کشور(
شعبانیان  دکتر  آقای  خدمت  خیرمقدم  ضمن 
احیا و توسعه جنگل  و آقای دکتر پورمقدم، 
که  است  پیچیده ای  و  متنوع  بسیار  موضوع 
برای بررسی کامل آن به چندین جلسه بحث 
این فرصت کوتاه،  نیاز است. در  و گفت وگو 
بنده به چند نکته باید اشاره کنم که به پیشینه 
مؤسسه  جنگل  تحقیقات  بخش  فعالیت های 
ارتباط  در  کشور  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات 
این  در  می پردازد.  جنگل  توسعه  و  احیا  با 
کاملی  گزارش   1399 سال  در  خصوص، 
آن  فایل  که  تهیه شد  بخش  همکاران  توسط 
روی سایت مؤسسه برای عموم قابل دسترس 
است. یکی از موضوعاتی که در این گزارش 
به آن اشاره شده است، کلیه پروژه هایی است 
ابتدای تأسیس  از  که بخش تحقیقات جنگل 
)سال 1347( آنها را اجرا کرده است. چرا این 
پس  اینکه،  برای  می کنم،  مطرح  را  موضوع 
بخش،  پروژه های  ارزیابی  و  گزارش  تهیه  از 
پروژه های  از  چشمگیری  سهم  شد  مشخص 
به  غیرمستقیم  یا  مستقیم  به طور  اجرا شده 
موضوع احیا و توسعه جنگل مرتبط بوده اند، 
به طوری که از همان ابتدا، پروژه های سازگاری 
ایران  متنوع  اقلیم های  در  مختلف  گونه های 
در دستور کار بوده است. این پروژه ها نشان 
نگاه  بخش،  این  تأسیس  زمان  از  می دهند، 
جنگل  توسعه  و  احیا  موضوع  به  ویژه ای 
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وجود داشته است. این پروژه ها ادامه دار بوده 
و چندین دهه اجرا شده اند. نتایج پروژه های 
نهایی،  گزارش های  قالب  در  نیز  اشاره شده 
رسیده  چاپ  به  مختلف  مقالات  و  کتاب ها 
سازگاری،  پروژه های  اتمام  از  پس  است. 
بخش تحقیقات جنگل بر بخش های دیگری از 
احیا و توسعه جنگل تمرکز کرده است و نتیجه 
موضوعاتی  با  مختلف  پروژه های  اجرای  آن 
همانند روش ها و تکنیک های مختلف کاشت، 
و  جنگل کاری ها  در  نزولات  ذخیره  کاربرد 
است  بوده  میکوریزی  نهال های  از   استفاده 
بنابراین، ضرورت  دارد.  ادامه  نیز  کماکان  که 
موضوع تغییر نکرده و حسب اقتضای زمانی، 
سال  در  است.  کرده  تغییر  پروژه ها  ماهیت 
راهبردی  شورای  تصمیم  به  باتوجه   ،1398
مؤسسه تحقیقات جنگلها و مراتع کشور، مقرر 
شد برنامه راهبردی احیا و توسعه جنگل های 
کشور تدوین شود. این موضوع باعث شد که 
ورود  موضوعی  به  جنگل،  تحقیقات  بخش 
کند که به بخشی از نتایج آن در جلسه پیش 
اشاره شد. امروز به موضوعات دیگری اشاره 
اصلی  پرسش  سه  کارگروه  آن  در  می  شود. 

مطرح شد:
1( کجا هستیم؟ در این خصوص، آقای دکتر 
رحمانی پرسش هایی را مطرح کردند و آقای 
دکتر پورمقدم هم توضیحاتی را ارائه فرمودند. 
بودیم که یک  این  دنبال  به  ما  این بخش  در 
انجام شده  فعالیت های  درمورد  آسیب شناسی 
در ارتباط با احیا و توسعه جنگل های کشور 
داشته باشیم. به عبارت دیگر، مشخص شود که 
به  بتوانیم  تا  داریم  قرار  نقطه ای  در چه  الان 

هدفی که مدنظرمان است، برسیم.
2( چکار باید بکنیم؟ در این بخش،  دورنمای 
جنگل های  توسعه  و  احیا  برای  ساله ای   10
کشور ترسیم شد و مسیر دستیابی به آن نیز 

مورد توجه قرار گرفت. 
3( چه بکاریم و چگونه بکاریم؟ در این بخش 
با گونه های مورد استفاده  مرتبط  فنی  مباحث 
و  کشور  جنگل های  توسعه  و  احیا  برای 
همین طور روش ها و تکنیک های کاشت آنها 
نیز  شیوه نامه هایی  و  گرفت  قرار  توجه  مورد 

برای این منظور تدوین شد.
مفصل،  به طور  نیز  برنامه  این  از  بخشی  در 
و  احیا  امر  در  پیشرو  کشورهای  سوابق 

توسعه جنگل بررسی شد. درواقع به دنبال این 
کشورها  از  که چرا یک سری  بودیم  موضوع 
در احیا و توسعه جنگل موفق  و برخی دیگر 
اینکه  به  )با توجه  نیستند؟  از کشورها موفق 
وارد  کردم،  اشاره  آن  به  گذشته  جلسه  در 
موضوع نمی شوم(. نکته  مرتبط به بحث امروز، 
پرسش اول است، یعنی، کجا هستیم. موضوع 
بسیار برای ما مهم بود و لازم بود که ما یک 
آسیب شناسی از آنچه که تا الان در کشور اتفاق 
افتاده بود، داشته باشیم. از ارزیابی برنامه های 

و  طبیعی  منابع  سازمان  توسط  اجراشده 
آبخیزداری کشور و سایر نهادها مشخص شد، 
اجرای پروژه های جدید الزا می است. درنتیجه، 
بخش  کار  دستور  در  مختلفی  پروژه های 
آنها  از  تحقیقات جنگل قرار گرفت که یکی 
)همان طور که آقای دکتر رحمانی به آن اشاره 
کردند(، پایش جنگل کاری های سنواتی کشور 
است. پروژه ای که شاید در ظاهر ساده به  نظر 
دید  افق  ما  به  می تواند  آن  نتایج  اما  برسد، 
بهتری دهد. هم اکنون که در اواخر سال 1401 
هستیم، بخش اول این پروژه که اختصاص به 
ایرانی-  رویشی  ناحیه  در  کشور  استان   17
تورانی دارد، در حال اتمام و جمع بندی نتایج 
گزارش  آینده  سال  بهار  تا  ان شاءالله  و  است 

کلیه  پروژه  این  در  می شود.  تدوین  آن  کلی 
آسیب شناسی  ضمن  کشور  جنگل کاری های 
نیز  نقشه سازی  موجود(،   وضعیت  )ارزیابی 
اطلاعات،  این  اینکه  به  توجه  با  می شوند. 
اشاره  آن  به  خیلی  است،  نشده  نهایی  هنور 
نمی کنم، اما نتایج یک استان )استان سمنان( را 
که نهایی شده است، به طور کلی عرض خواهم 
اطلاعاتی  که  است  لازم  نکته  این  ذکر  کرد. 
نزدیک  به  بسیار  نیز  آوردیم  به  دست  ما  که 
اطلاعات ارائه شده توسط سازمان منابع  طبیعی 
و آبخیزداری کشور است. استان سمنان، یکی 
از استان هایی بود که جنگل کاری های نواحی 
ایرانی- تورانی آن مطالعه شد. درمجموع 43 
مورد جنگل کاری و 2۵ مورد پارک/ بوستان 
آنها  تمام  دارد.  استان وجود  این  در  جنگلی 
ثبت  آنها  اطلاعات  و  شدند  میدانی  بازدید 
شده است. از اطلاعات ادارات منابع طبیعی و 
شهرداری های شهرستان های استان نیز استفاده 
شده است. بیش از 30 گونه از دهه 1340، در 
این استان کشت شده است. اولین جنگل کاری 
-1346 سال های  به  مربوط  سمنان  استان 
134۵ بوده است که شامل پارک 17 شهریور 
و پارک راه آهن شهرستان سمنان بوده و گونه 
کاج تهران در آنها کاشته شده است. نکته مهم، 
است  استان  موفقیت جنگل کاری های  درصد 
که به طور متوسط حدود 7۵درصد بوده است. 
بنابراین، با توجه به اینکه کل جنگل کاری های 
استان در بخش ایرانی- تورانی 14۵7هکتار 
 1100 حدود  رقمی در  امروزه  است،  بوده 
از  باقی مانده است. حدوداً 2۵درصد  هکتار 
و  است  رفته  بین  از  استان  جنگل کاری های 
کماکان  )اگرچه  نمی شود  مشاهده  عرصه  در 
برخی  همچنین،  دارد(.  وجود  آمار  در 
عبدل آباد  جنگل کاری  مانند  جنگل کاری ها 
شهرستان سرخه و جنگل کاری حاشیه جاده 
داشته اند.  موفقیت  1۵درصد  فقط  گرمسار 
بدون تردید، این اطلاعات برای آسیب شناسی 
انجام دهیم،  باید  کاری  اینکه چه  و  موضوع 
بسیار مفید است. طرح جنگل کاری سنواتی که 
هدف فاز اول آن، کسب اطلاعات پایه بود در 
سایر نواحی رویشی نیز )زاگرس- صحارا- 
سندی- هیرکانی و بخش باقی مانده از ایرانی– 
تورانی( در سال آینده آغاز خواهد شد. برنامه 
ما، برای این بخش از نواحی ایرانی– تورانی 
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اطلاعات  که 
شده،  استخراج  آن  از  پایه 
فرایند  دوم  فاز  در  است که  این 
استفاده  با  که  کنیم  آغاز  را  پایش 
انجام  دوره ای  آماربرداری های  از 
می توانیم  در این صورت  می شود. 
اطلاعات دقیقی از جنگل کاری ها را 
در بازه های زمانی منظم استخراج کنیم. 
درمورد اینکه چه بکاریم و چگونه بکاریم، بنده 
جنگل  تحقیقات  بخش  کردم،  اشاره  ابتدا  در 
مؤسسه تجارب خوبی در این خصوص دارد 
تهیه شده  این منظور  برای  نیز  و شیوه نامه ای 
است. این شیوه نامه به مرکز جنگل های خارج 
از شمال نیز ارسال شده است. این شیوه نامه به 
تفکیک منابع رویشی یادشده تنظیم شده است 
و بیان می کند، چه گونه هایی برای ما اولویت 
کاشت دارد؟ به  چه شکل باید آنها را بکاریم؟ 
و تکنیک های کاشت به  چه شکل باید باشد؟

در ادامه، بنده می خواهم اشاره ای به موضوعی 
کنم که در بخش دوم صحبت، شایسته است 
مهمانان محترم مدعو به آن اشاره داشته باشند 
انجام  کاشت  از  پس  که  است  فرایندی  آن  و 
می شود، به عبارت بهتر، آیا سازمان منابع طبیعی 
از  پس  برای  برنامه ای  کشور،  آبخیزداری  و 
آیا مدون  دارد؟  مراقبت(  و  )نگهداری  کاشت 
است؟ چگونه انجام می شود؟ نکته دیگری که 
باید به آن اشاره شود و مهم است، این است 
طرح  قبیل  از  به  عناوینی  اعتقادی  بنده  که 
ما  اگر  می کنم  فکر  بنده  ندارم.  جنگل کاری 
این مسیر را پیش بگیریم، اصل موضوع یعنی 
طرح جنگل داری تحت الشعاع قرار می گیرد و 
کم رنگ می شود و ما باید به این قضیه بسیار 
وزارتخانه  سطح  در  اگر  باشیم.  داشته  توجه 
و  طبیعی  منابع  سازمان  که  می شود  مطرح 
کاشت  طرح  است  مکلف  کشور  آبخیزداری 
یک میلیارد نهال را ارائه کند، سازمان نباید آن 
را در قالب طرح جنگل کاری بیاورد و طرح 
تمرکز  باید  بلکه  کند،  تدوین  جنگل کاری 
خود راروی این موضوع بگذارد که چگونه 
می تواند برنامه کاشت یک میلیارد نهال را 
بگنجاند  جنگل داری  طرح های  قالب  در 
است،  شده  ایجاد  که  فضایی  این  از  و 
بتواند برای پررنگ کردن طرح های 
استفاده  جنگل داری 

کند و بعد در دل آن مسائلی چون طرح های 
جنگل کاری و اقتصادی و اجتماعی را مطرح کند. 

طبیعت ایران:
در این قسمت گفت وگو بیشتر از برنامه های 
گذشته صحبت شد و هدف این بود که بتوانیم 
با علم به نقاط ضعف برنامه های قبلی،  برنامه 
 آینده احیا و توسعه جنگل را بهتر پایه ریزی و 
اجرا کنیم. اگر در این مورد نکته قابل تأکیدی 
قسمت  به  ادامه  در  تا  بفرمایید،  دارد،  وجود 
مهم تر بحث که  برنامه آینده و برنامه جدید 
سازمان یعنی کاشت یک میلیارد نهال است، 

بپردازیم.

جناب آقای دکتر جلیلی
فناوری علم  به موضوع  دکتر شعبانیان  آقای 
روز و موضوعات و  چالش های روز، اعم از 
بیابان زایی، تغییر اقلیم، یا ریزگرد اشاره کردند، 
منابع  جناب آقای دکتر پورمقدم هم درمورد 
مالی صحبت کردند. بنده معتقدم، منابع مالی، 
وقتی  است،  کشور  در  توسعه  آشیل  پاشنه 
مبتنی  بر  و  ملی  برنامه محور،  اجرا،  بخش 
اهداف و شاخص های تعریف شده در مقیاس 
خود  اهداف  به  نه تنها  نکند،  حرکت  توسعه 
این  به  پشتیبانی کننده  بخش های  نمی رسد، 
بخش نیز فلج می شوند. اگرچه درست است 
که در ارتباط با جنگل، آموزش در دانشگاه ها 
و پژوهش در مؤسسه باید پیشرو باشند، ولی 
منابع   سازمان  حرکت  تأثیر  تحت  به شدت 
حرکت  هستند.  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی 
و  طبیعی  منابع   سازمان  زیگزاکی  یا  مقطعی، 
آبخیزداری کشور و به عبارت دیگر، نبود برنامه 
در این سازمان نه تنها دانشکده بلکه پژوهش را 
نیز تحت تأثیر منفی خود قرار داده است. هر 
وقت سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری کشور 
برنامه محور حرکت کرده است، آموزش را در 
دانشگاه ها و پژوهش را در مؤسسه تحت تأثیر 
مثبت قرار داده است. همان طور که اشاره شد، 
بیشتر تمرکز این سازمان در دهه 40-30 روی 
پارک های جنگلی اطراف شهرها بود. البته که 
جناب آقای دکتر شعبانیان با نظر بنده مخالف 
موضوع  شهری  جنگلی  پارک های  بودند، 
این  بسیار مهمی است که در حوصله  چالشی 
یک  برگزاری  نیازمند  و  نمی گنجد  جلسه 

جلسه مستقل است. این مهم که در دهه 30 با 
اهداف و علم آن زمان، برای ساماندهی حریم 
حرارتی  جزایر  ایجاد  از  جلوگیری  و  شهری 
موفق  بسیار  می شود،  مطرح  کلان شهرها  در 
نیست،  ادامه دار  چون  متأسفانه  می کند،  عمل 
دچار فلجی می شود. در آن زمان هنگامی که 
جنگل کاری علاوه بر ایجاد پارک های جنگلی 
متمرکز  تثبیت جنگل های شنی  یا  کاشت،  بر 
مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  می شود، 
اینکه  برای  را  سازگاری  مهم  موضوع  کشور 
بتواند به نیاز گونه های درختی سازمان پاسخ 
دهد، مطرح می کند. یکی از بهترین پروژه های 
اجراشده در آن زمان، ایجاد ۵4 سایت مطالعه 
سازگاری گونه های درختی است که بیش از 
200 گونه داخلی و خارجی را ارزیابی کرد. 
اگر به همین شکل ادامه پیدا می کرد، هم نقاط 
فناوری های  وارد  هم  و  می شد  اضافه  جدید 
بذرگیری  محاوط  ادامه  در  می شدیم.  جدید 
و از آن بالاتر تشکیل باغ بذر مطرح می شد، 
نهالستان های  برای  علمی خوبی  پشتیبانی  که 
بلوط  نهال  هم اکنون،  متأسفانه  بود،  سازمان 
تولیدشده در ایلام، در کردستان کاشته  می شود، 
این اشتباه است، ما نیازمند تکامل فناوری در 
این ارتباط بودیم. همان طور هم در نهالستان ها 
مهم  حرکت  این  وقتی  می شد.  ایجاد  تحول 
بی شک،  شود،  قطع  خصوصی سازی  بهانه  به 
زنجیره همکاری دچار اختلال می شود، مؤسسه 
انگیزه خود را از دست می دهد و درنهایت این 
در  اتفاق،  همین  مشابه  می شود.  قطع  زنجیره 
برای تدریس روی می دهد، وقتی  دانشگاه ها 
جنگل شناسی  و  جنگل داری  کارهای  بیشتر 
در سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری کشور، 
است،  متمرکز  بهره برداری  و  در شمال کشور 
بر  هم  دانشکده ها  در  تدریس  است،  طبیعی 
رویکرد بهره برداری از جنگل ها با روش های 
به طبیعت و سایر، جهت  نزدیک  تک گزینی، 
ایران،  شمال  جنگل های  مثلًا  بهره برداری 
متمرکز شود. سپس وقتی بهره برداری را قطع 
و روی استراحت جنگل تمرکز کنید، دانشکده 
است،  می کرده  تدریس  که  را  چیزی  آن  هم 
کنار می گذارد و دوباره به تغییر نگرش روی 
در  می کنم،  عرض  دیگری  مثال  می آورد. 
استفاده  و  فناوری  زیست  موضوع  مؤسسه 
زیست شناسی  نظیر  آن  مربوط  به  علوم  از 
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منابع مالی پیدا می شود، وقتی به شکل مجدانه 
فرایند  و  می کنید  پایش  را  خود  برنامه های 
احیا و توسعه جنگل ها را در سطح عملیاتی 
اکوسیستم ها  در  فرسایش  کارکردی،  از نظر  و 
است،  بیابان زایی  موضوع  از  بخشی  که  را 
همچنین آثار آنها را نشان می دهید، بی شک، 
سازمان برنامه و بودجه کشور نمی تواند آن را 
استان  برای چالش ریزگرد در  بگیرد.  نادیده 
هزینه  شد،  تومان  میلیارد   1۵00 خوزستان، 
اگر، این رقم اختصاص یافته از سال 1401-

139۵ به جای حل این مشکل و معضل، پیش 
در  جنگل  توسعه  و  احیا  موضوع  به  آن،  از 
با  تردید  بدون  می یافت،  اختصاص  زاگرس 
اعتقاد  و  تفکر  نبودیم.  پدیده ای مواجه  چنین 
دکتر  پورهاشمی  آقای  جناب  تفکر  با  بنده، 
مشابه است. هم اکنون، برنامه جنگل کاری در 
کشور وجود ندارد، اهداف مختلف جنگل کاری 

مولکولی جنگل مطرح می شود، کار با استفاده 
معرض  در  گونه های  روی  بافت  کشت  از 
انقراض شروع  می شود. طی دو دهه گروه ۵-6 
نفره روی تک تک گونه های در معرض خطر 
انقراض کار می کنند. باغ بذر بر زیست شناسی 
خاص  ژنوتیپ های  روی  بیشتر  و  مولکولی 
مشاهده  وقتی  است،  طبیعی  می شود.  متمرکز 
و  طبیعی  منابع   سازمان  در  مهم  این  می شود 
آبخیزداری کشور، مورد توجه قرار نمی گیرد، 

موضوع کاملًا کنار گذاشته و منقطع می شود.
از  که شما  پورمقدم، وقتی  دکتر  آقای  جناب 
روی برنامه  حرکت و شاخص های کار را ممتد 
احیا و توسعه جنگل  می کنید، وقتی موضوع 
را در رابطه با مسائلی چون ترسیب کربن و 
نتیجه  افزایش سطح جنگل مطرح می کنید و 
فعالیت ها هم سو با مدیریت تغییر اقلیم جهانی 
آن،  برای  که  است  وقت  آن  می گیرد،  قرار 

مطرح  وقتی  داریم. 
می شود که باید یک میلیارد نهال بکاریم، 

مؤسسه  در  ما  آن چیست؟  از  دقیق  منظور 
از  پس  کشور،  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات 
این  به  کارشناسی،  بررسی  و  ساعت ها بحث 
نکته رسیدیم که، تدوین برنامه احیا و توسعه 
آن  با  که هم اکنون  است  گره گشای معضلاتی 
توسعه  و  احیا  می کنیم.  نرم  پنجه  و  دست 
جنگل های دست کاشت، مفهوم خود را دارد. 
این مفهوم دارای چند لایه است، یک لایه آن 
جنگل کاری است، این لایه دربرگیرنده، علوم 
چوب(  زراعت  بذر-  )باغ  جنگل  تخصصی 
است. مفهوم احیا در جنگل ها نیز دارای یک 
مفهوم است، که در اینجا، نگاه اکوسیستمی  به 
طبیعت و به طور خاص جنگل مطرح می شود. 
و  کلان  جنگل،  توسعه  و  احیا  برنامه  وقتی 
اعم  مسائل  تمام  می شود،  مطرح  ادامه دار 

جنگل کاری های شهرستان رودهن استان تهران، پاییز 1400، عکس از ابوالفضل جعفری
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تعالی،  تکامل،  توسعه،  از 
به  با خود  را  مالی  منابع  و  فناوری 
به طور  وقتی  ولی  می آورد،  همراه 
متمرکز  موضوعات  روی  مقطعی 
می شویم و از یک موضوع به موضوع 
فعالیت های  نه تنها  می رویم،  دیگر 
سازمان، بلکه فعالیت های تحقیقاتی 
مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه 
کشور و دانشگاه ها را نیز تحت تأثیر قرار 
این  رادیکالی محوری  سؤال  یک  می دهیم. 

کشور،  طبیعی  منابع  حوزه  در  چرا  است، 
بخش خصوصی قدرتمندی نداریم؟ علت آن 
سازمان  کردن  حرکت  زیگزاکی  در  باید  را 
جستجو  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
برنامه  یک  دارای  سازمان،  این  وقتی  کرد. 
نه تنها  مدون و ممتد باشد، بخش خصوصی 
بلکه  می دهد،  انجام  کامل  رغبت  با  را  آن 
کند،  تولید  را  نهال  ساله  هر  وقتی  می داند 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان 
بخش  در  کشور  چوب  زراعت  به عنوان 

در  جنگل کاری  توسعه  و  احیا  و  خصوصی 
نهال هاست،  آن  خواهان  سازمان  خود  بدنه 
متمرکز  بخش خصوصی  که  این جاست  در 
بر این کار ایجاد می شود. یک مصداق بارز 
سازمان  وقتی  است،  این  خصوص  این  در 
در حال  تهران،  و فضای سبز شهر  پارک ها 
قوی ترین  بود،  شهری  پارک  های  توسعه 
پیمانکارهای  قوی ترین  و  نهالستان ها  تولید 
شکل  تهران  شهر  اطراف  در  جنگل کاری، 
گرفته بودند. وقتی سازمان پارک ها و فضای 

سبز شهر تهران، هدف خود را تغییر داد، تمام 
موضوع، ورشکسته شدند  این  پیمانکارهای 
برنامه ای که در هر  تغییر شغل دادند. هر  یا 
ضمن  می شود،  پیاده  کشوری  هر  یا  شهر، 
ایجاد  باید دو عامل 1-  دنبال کردن هدف، 
ظرفیت های  ایجاد   -2 و  مالی  جدید  منابع 
اتفاق  این  باشد.  داشته  نظر  در  را  جدید 
رویکرد  با  برنامه ها  که  می دهد  روی  زمانی 
ملی و دور از مقطع نگری، همچنین هدف مند 

و جهت دار باشند. 

طبیعت ایران
اجرای  برای  شد،  اشاره  که  همان طور 
علمی  و  بعد  دو  توسعه  و  احیا  برنامه های 
در  گیرند.  قرار  توجه  مورد  باید  اجرایی 
درمورد  انجام شده  تحقیقات  علمی حتماً  بعد 
سازگاری و شیوه کاشت گونه های مختلف 
در مؤسسه تحقیقات جنگلها و مراتع، همچنین 
تجارب سازمان در جنگل کاری های سنواتی 
اجرایی و  بعد  باشند. در  می توانند راهگشا 
موانعی که به آنها اشاره شد، در برنامه های 

یک  کاشت  درمورد  به خصوص  و  آینده 
برنامه  سال،  چهار  مدت  در  نهال  میلیارد 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری چیست؟ 

چگونه می خواهد این مهم را عملی کند؟ 
جناب آقای دکتر شعبانیان

از نظرات ارزشمند اساتید معزز و دارای فن، 
دکتر  پورهاشمی،  دکتر جلیلی،  آقای  جناب 
بردم.  بهره  رحمانی  دکتر  و  پورمقدم  دکتر 
خوبی  تحقیقات  ما  کشور  در  خوشبختانه 
انجام  جنگل ها  توسعه  و  احیا  زمینه  در 

جنگل کاری های شهرستان رودهن استان تهران، پاییز 1400، عکس از ابوالفضل جعفری



91 طبیعت ایران/ جلد 7، شماره 6، پیاپی 37، بهمن - اسفند  1401

تحقیقات  این  تمرکز  اگرچه  است،  شده 
بوده  گونه ها  سازگاری  روی  بیشتر  تاکنون 
سازگاری  موضوع  علاوه  بر  باید  ما  است، 
جناب  ببینیم.  نیز  را  نیازهایمان  گونه ها، 
برنامه  کردند، در  اشاره  پورمقدم  دکتر  آقای 
چهارم  برنامه  از  جنگل ها  توسعه  و  احیا 
هر  هستیم.  کم توجهی  نوعی  شاهد  به  بعد، 
در  جنگل  بخش  در  سازمان  اعتبار  ساله 
شده  کم تر  و  کم تر  کشور  توسعه ای  برنامه 
روند  این  با  هم  هفتم  برنامه  در  اگر  است. 
حرکت کنیم، وضعیت بهتری نخواهیم داشت. 
لحاظ  از  گذشته  سال های  روند  بر اساس 
توجه  با  و  احیای جنگل ها  و  توسعه  اعتبار 
به  نمی توان  کشور،  در  موجود  مشکلات  به 
بهبود اعتبار برای توسعه و احیای جنگل ها 
خصوص  در  بود.  امیدوار  هفتم  برنامه  در 
در  نهال  میلیارد  کاشت یک  و  تولید  »طرح 
دنبال  به  کنم،  عرض  خدمتتان  باید  کشور« 
مشکلات  بروز  و  جنگل ها  تخریب  روند 
و  نقش درختان  نیز  و  دنیا  در  محیط زیستی 
به  این مشکلات، توجه  جنگل ها در کاهش 
جنگل و کاشت درخت در دنیا به عنوان یک 
در  به طوری که  گرفت،  شکل  جهانی  نهضت 
یا ترکیه  کشورهایی نظیر کره جنوبی، چین، 
اقدامات  جنگل،  توسعه  و  احیا  بحث  در 
به عنوان مثال،  است.  شده  انجام  قابل توجهی 
کاشت  و  تولید  سال،  ده  طی  ترکیه  کشور 
6/۵ میلیارد نهال را برنامه ریزی کرده است 
میلیارد   3 کاشت  و  تولید  پاکستان  کشور  و 
دارد.  کار  دستور  در  سال  ده  طی  را  نهال 
وقتی صحبت از یک میلیارد نهال در کشور 
شکل  اذهان  در  زیادی  سؤالات  می شود، 
می گیرد، چگونه و با چه برنامه ریزی می توان 
این طرح را عملی کرد؟ خدمتتان عرض کنم 
از  پیشنهادی  به صورت  ابتدا  طرح  این  که 
جناب  کشاورزی،  جهاد  محترم  وزیر  طرف 
سپس  شد.  مطرح  ساداتی نژاد  دکتر  آقای 
در سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری روی 
این پیشنهاد و ضرورت اجرای آن مطالعه و 
راهکار عملیاتی کردن آن از نظر فنی بررسی 
تدوین  طرح  یک  به صورت  در نهایت  و  شد 
با  نیز  محترم  رئیس جمهور  شد،  تصویب  و 
این  ارزش جنگل و درخت، روی  به  توجه 
منابع  سازمان  در  دارند.  زیادی  تأکید  طرح 

طبیعی با توجه به روند نزولی توسعه جنگل 
و جنگل کاری ها در کشور در سال های اخیر، 
طرح تولید و کاشت یک میلیارد نهال به  عنوان 
با  شد.  استقبال  آن  از  و  دیده  فرصت  یک 
و  کشاورزی  جهاد  محترم  وزیر  که  تأکیدی 
این طرح  اجرای  برای  محترم  رئیس جمهور 
دارند، این طرح فرصتی برای احیا و توسعه 

جنگل در کشور است.
چهار  طی  شد،  مقرر  طرح  این  بر اساس 
میلیارد  یک   ،)1402 سال  از  )شروع  سال 
تولید  بخش  سه  در  کشور  سراسر  در  نهال 
و کشت شود، بخش اول، احیا و غنی سازی 
خشک  مناطق  در  جنگل کاری  جنگل ها، 
و  روان  شن های  تثبیت  هدف  با  بیابانی  و 
بیابان ها و ریزگردها، بخش  کنترل گسترش 
در  شهری  سبز  فضای  سرانه  افزایش  دوم، 
بزرگ  و  کوچک  شهرهای  اطراف  و  داخل 
در  چوب  زراعت  توسعه  سوم،  بخش  و 
چوبی  نیاز  از  بخشی  تأمین  به منظور  کشور 
کشور با هدف کاهش فشار روی جنگل های 
به  توجه  با  طبیعی  منابع  سازمان  طبیعی. 
ضرورت این طرح بر اجرای آن مصمم است. 
طرح  این  اجرای  چگونگی  بر  هم  انتقاداتی 
وارد  می شود، ولی با بررسی های به عمل آمده 
در سازمان منابع طبیعی کشور و با توجه به 
این طرح  زیرساخت های موجود در کشور، 
به خوبی قابل اجراست و فواید زیادی را هم به 
دنبال خواهد داشت. هزینه اجرای این طرح 
مسئولیت های  مرد می  و  مشارکت  با  بیشتر 
دستگاه های  و  معادن  و  صنایع  اجتماعی 
از  تومان  میلیارد  همچنین 184۵0  مختلف، 
است.  شده  پیش بینی  عمو می کشور  بودجه 
در سال 1401، باید زیرساخت های اجرای 
طرح از قبیل آماده سازی نهالستان ها و تهیه 
اقدامات  تا کنون  که  شود  آماده  قلمه  و  بذر 
انجام شده رضایت بخش هستند. همان طوری 
این  اجرای  در  انتقاداتی  کردم،  عرض  که 
طرح بر سر مسائل مختلف وجود دارد، یکی 
از این انتقادات در بخش زراعت چوب است 
که خوشبختانه در بخش خصوصی با توجه 
شمال  جنگل های  از  بهره برداری  توقف  به 
متقاضیان  کشور  در  قیمت چوب  افزایش  و 
را  نهال  میلیون   400 حدود  و  دارد  زیادی 
اختصاص  بخش  این  به  سال  چهار  طی 

از  بخشی  دادیم. 
انتقادات مربوط به آب مورد نیاز 

بنده  است،  سبز  فضای  توسعه  برای 
معتقدم با انتخاب گونه مناسب و اصلاح 

کشور  سبز  فضای  آبیاری،  میزان  و  شیوه 
را می توان حداقل به دو برابر میزان کنونی 

 ارتقا داد.

جناب آقای دکتر جلیلی
میلیارد  کاشت یک  و  تولید  ما، روی  انتقاد 
سازمان  انفعال  از  ما  انتقاد  نیست،  نهال 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور است. اگر، 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان 
برنامه داشت و رئیس محترم آن سازمان آن 
را بیان می فرمودند، در قالب برنامه سازمان 
می شد.  عملی  هم  نهال  میلیارد  چند  کاشت 
انتقاد دیگری که وجود دارد، جزیره ای فکر 
کردن و توقف برنامه ها با تغییر و جابه جایی 
ستاد  که  مستحضرید  همگی  است.  مدیران 
تحقیقات  مؤسسه  در  چوب  زراعت  توسعه 
 40 و  گرفته  شکل  کشور  مراتع  و  جنگلها 
نفر از بهترین محققان مؤسسه درگیر این کار 
مقرر  و  تهیه  بسیار خوبی  نقشه های  هستند. 
تا  سال  هر  پرمحصول،  ارقام  شد،  هم زمان 
منابع   سازمان  اختیار  در  قلمه  میلیون   3۵
ولی  گیرد،  قرار  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی 
دچار  مدیران  تغییر  با  برنامه  این  متأسفانه 
رکود شد. در گذشته نه چندان دور، براساس 
 3۵ ارسال  با  کردیم،  برآورد  بررسی ها، 
میلیون قلمه به شهرستان ها، تولید چوب در 
هکتار به رقمی حدوداً دوبرابر می رسد. ستاد 
فعالیت  می کرد،  شبانه روزی  چوب  زراعت 
بود،  مشخص  ستاد  این  در  مؤسسه  جایگاه 
متأسفانه،  کجاست.  جایگاه  این  هم اکنون 
شده  رانده  حاشیه  به  کاملًا  مؤسسه  جایگاه 
زمین  از  هکتار   30-40 به  قریب  است. 
تولید قلمه و نهال به  حال خود رها شده اند. 
بحث اصلی حرکت برنامه ای– ستادی است. 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان 
باید این ستاد را حفظ می کرد و مؤسسه را 

وادار می کرد، تعهدات خود را به سازمان 
ادا  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 

کند، درضمن از مؤسسه تحقیقات 
کشور  مراتع  و  جنگلها 
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دهد.  انجام  را  پایش  می خواست، 
طبیعی  منابع  سازمان  اما،  هم اکنون 
و آبخیزداری کشور، به تنهایی پیگیر 
نیست  مشخص  و  است  آن  مسائل 
که  در  برنامه ای  مؤسسه  نقش 
ساعت ها وقت و انرژی صرف تهیه 

آن کرده، کجاست؟

جناب آقای دکتر شعبانیان
دارم.  ًقبول  کاملا  را  جناب عالی  فرمایش 
کشور،  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه 
در موضوع زراعت چوب و تولید قلمه های 
که  دارد  خوبی  کارنامه  سریع الرشد  ارقام 
تشکر  مؤسسه  همکاران  از  بابت  این  از 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان   می کنم، 
کشور در اجرای طرح »تولید و کاشت یک 
میلیارد نهال« بی شک به همکاری تنگاتنگ 
این خصوص  در  حتماً  و  دارد  نیاز  مؤسسه 

برنامه ریزی خواهد شد. 
ما  مشکل  بیشترین  طرح  این  اجرای  در 
شاید در بخش احیا و غنی سازی عرصه های 
معیشتی  مشکلات  به دلیل  که  باشد  جنگلی 
در  دام  حضور  و  مختلف  مناطق  در  مردم 
کار  کاشته شده  نهال های  نگهداری  جنگل، 
بسیار سختی  است، در این بخش هم نیاز به 

همکاری ملی همه دستگاه هاست. 

جناب آقای دکتر جلیلی
آیا از بودجه آبخیزداری در سال 1401 آگاه 

هستید؟

جناب آقای دکتر شعبانیان
متأسفانه از این موضوع، اطلاع دقیقی ندارم 
ولی  می دانم که نسبت به اعتبار بخش جنگل 
ایران در  مقدار قابل توجهی است. در کشور 
سال های اخیر فعالیت های آبخیزداری خوبی 
در عرصه های منابع طبیعی انجام شده، ولی 
اهداف  آبخیزداری و  معنی  نظر من هنوز  به 
نشده  درک  به خوبی  ما  کشور  در  آن  واقعی 
است. از نظر من هر گونه عملیات آبخیزداری 
در  گیاهی  پوشش  ارتقای  با  رابطه  در  باید 
این  اگر  که  باشد  طبیعی  منابع  عرصه های 
هدف دنبال شود، در فعالیت های آبخیزداری 
بیولوژیکی  عملیات  روی  بیشتر  تمرکز  با 

عرصه های  از  چشمگیری  بخش  می توان 
آنها  فرسایش  از  و  احیا  را  طبیعی  منابع 
جلوگیری کرد. من مخالف عملیات مکانیکی 
در آبخیزداری نیستم، زیرا در برخی عرصه ها 
تخریب  به حدی  منطقه  است وضعیت  ممکن 
عملیات  از  باشیم  مجبور  که  باشد  شده 
مکانیکی برای مساعد کردن شرایط و تقویت 
با  ولی  کنیم،  استفاده  عرصه  گیاهی  پوشش 
قالب  در  را  آبخیزداری  فعالیت  تمام  اینکه 

عملیات مکانیکی ببینیم، مخالف هستم. 

طبیعت ایران
آقای  جناب  پورمقدم،  دکتر  آقای  جناب 
بهترین  به  کردند،باید  اشاره  شعبانیان  دکتر 
این فرصت به وجود آمده استفاده و  از  نحو، 
و  باشد  مفید  که  کنیم  تدوین  را  برنامه ای 
در احیا و توسعه جنگل ها نقش داشته باشیم. 
پیش رو  برنامه  در  بفرمایید  جناب عالی 
قبل  برنامه های  اجرایی  نقاط ضعف  چگونه 
مثل کمبود اعتبارات، حفاظت بعد از کاشت، 
کمبود آب و خشک سالی، حفاظت و جلب 
گونه های  نهال  تولید  مردم،  مشارکت 
مورد نیاز و ... را پوشش داده اید؟ آیا در این 
بین المللی  اعتبارات  از  شده  تلاش  برنامه 
استفاده شود؟ کاری که بسیاری از کشورها 

از جمله ترکیه انجام داده است.
جناب آقای دکتر پورمقدم

دکتر  پورهاشمی  آقای  به سؤال جناب  ابتدا  
و  طبیعی  منابع  سازمان  برنامه  پیرامون 
آبخیزداری کشور برای مرحله بعد از کاشت 
نها ل ها در برنامه احیا و توسعه جنگل اشاره 
برنامه  اجرای  از  پس  بعدی  برنامه  می کنم، 
نهال،  کاشت  قالب  در  توسعه جنگل  و  احیا 
پروژه های  در  است.  نگهداری  و  حفاظت 
به مدت یک  برای نگهداری  احیایی معمولًا 
می بندیم  قرارداد  پیمانکار  با  آینده  سال 
سال  سه  برای  نگهداری  و  مراقبت  برای  و 
برای  می گیریم.  نظر  در  اعتبار  نیز  آینده 
برای  مثلًا  دقیقی  برنامه ریزی  باید  امر،  این 
انجام  جنگلی  توده  آن  پرورشی  مسائل 
نمی شود.  انجام  هم اکنون  متأسفانه  که  شود 
طبیعی  منابع  سازمان  امروز  اصلی  بحث 
نگهداری  و  حفاظت  بحث  آبخیزداری،  و 
را  بحثی  جلیلی  دکتر  آقای  جناب  است. 

کردند  مطرح  چوب  زراعت  خصوص  در 
نیست.  مدون  برنامه ها  چرا  پرسیدند  و 
باید  کشور  در  را  اجرایی  مدیریت  موضوع 
کشور  در  برنامه ریزی  سطح  بالاترین  از 
از  چقدر  کنیم.  نگاه  توسعه ای(  )برنامه های 
کشور  توسعه ای  کمی  برنامه های  اهداف 
محقق شده است؟ چقدر از اهداف تکلیفی که 
از قانون برنامه بوده است، محقق شده است؟ 
این عرف و روند در کشور وجود  متأسفانه 
تغییر  نیز  سیاست ها  افراد،  تغییر  با  دارد، 
مقصود  روند  بودن  غلط  یا  درست  می کند. 
رویه ها  و  نگرش ها  تغییر  این  نیست.  بنده 
نه تنها به یک مجموعه کوچک/ بزرگ، بلکه 
درکل کشور و در سیستم اجرایی آن حاکم 
برنامه  یک  قالب  در  باید  بنابراین،  است. 
وضعیت  به  توجه  با  کنیم.  حرکت  مدون 
مدیریت اجرایی در کشور، اینکه یک برنامه 
از دهه 80 آغاز شود و تا سال 14۵0 ادامه 
داشته باشد، تقریباً ناشدنی است. تمام تلاش 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  در  ما، 
در  را  تغییرات  حداقل  که  است  این  کشور 
هنگامی که  به ویژه  باشیم.  داشته  سیاست ها 
سازمان  می شود،  ایجاد  مدیریت ها  در  تغییر 
سعی  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
باشد.  تغییرات را داشته  کرده است، کمترین 
آقای  جناب  اینکه  به  توجه  با  خوشبختانه 
دکتر نوبخت از بدنه سازمان و معاون جنگل 
سازمان بودند، می توان گفت 9۵-90 درصد 
بر بخش جنگل  قبلی حاکم  از سیاست های 
باعث  مهم  این  است.  انجام  حال  در  هنوز 
شود.  ایجاد  بیشتری  امیدواری  می شود، 
می یابد،  تغییر  سیاست ها  گاهی  که  البته 
به عنوان مثال در سال 1389، قانونی با عنوان 
و  کشاورزی  بخش  در  بهره وری  افزایش 
منابع  طبیعی مصوب شد. بخشی از ماده 1۵ 
جنگلی  پوشش  سرانه  می گوید،  قانون  این 
و فضای سبز کشور باید از 0.17 هکتار به 
همان  سال،  در  بیابد.  افزایش  هکتار   0.2۵
کشور،  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع   سازمان 
فضای  سرانه  افزایش  عنوان  با  را  طرحی 
ماده  تکلیف  برای  جنگلی  پوشش  و  سبز 
1۵ تهیه کرد. از سال 1390 تا سال 1400 
ده  این  طی  داشتیم،  برآوردی  سال(،   10(
معاونت ها  اعتبارات،  موافقت نامه ها،  سال، 
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و رؤسا تأثیرگذارند، مقرر شده بود از سال 
1390 تا سال 1400 )10 سال( ۵00 میلیون 
سال،   10 این  طی  شود،  کاشته  نهال  اصله 
ذکر  شد.  کاشته  نهال  اصله  میلیون   1۵6
همچنان  قانون  این  که  است  لازم  نکته  این 
تنها  سال   10 این  طی  در  چرا  است.  نافذ 
چرایی  شد،  کاشته  نهال  اصله  میلیون   1۵6
نهادها،  بخش ها/  مشارکت  در  باید  را  آن 
اجتماعی  مسئولیت  یا  مرد می ،  مشارکت 
از  بخشی  کرد.  جستجو  خصوصی  بخش 
ماده 1۵ به طرح های سازمان منابع  طبیعی و 
آبخیزداری کشور از جمله طرح جنگل داری، 
زراعت  طرح های  و  آبخیزداری  طرح های 
درصد   70-80 تقریباً  برمی گشت.  چوب 
نهال کاری که تکلیف سازمانی سازمان متبوع 
اعتباراتی که گرفتیم، محقق  با  متناسب  بود، 
شهرداری ها  به   ،1۵ ماده  از  بخشی  شد. 
شهرداری ها،  تکالیف  از  یکی  برمی گشت. 
افزایش سرانه پوشش سبز در قالب 2۵درصد 
واگذاری ها بود. بخشی دیگر به تعهد صنایع 
تکلیفی  دولت  اینکه،  به  باتوجه  برمی گشت، 
نگرفته  نظر  در  صنایع  و  شهرداری ها  برای 
سازمان  عهده  بر  تکلیف  این  انجام  بود، 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور قرار گرفت 
فضای  سرانه  افزایش  قانون  نشد.  محقق  و 
بین  از  که   1۵ ماده  جنگلی  پوشش  و  سبز 
جزو  باید  نیز  کار  این  بنابراین،  است،  نرفته 
محترم  وزیر  وقتی  باشد.  ادامه دار  طرح های 
موضوع تولید و کاشت یک میلیارد نهال را 
مطرح کردند، با توجه به آسیب شناسی که از 
ماده 1۵ داشتیم، با کمک آقای دکتر شعبانیان، 
دسته بندی را انجام دادیم. یک بخش زراعت 
شعبانیان  دکتر  آقای  جناب  که  است  چوب 
همان طور  کردند،  ارائه  مبسوطی  توضیحات 
که ایشان اشاره فرمودند، تقاضای مرد می در 
بحث  در  است.  زیاد  بسیار  خصوص  این 
چوب  ارزش  و  قیمت  بهره برداری،  توقف 
بخش  در  پتانسیل  است،  شده  زیاد  بسیار 
از  اعم  بخش  این  دارد.  وجود  خصوصی 
می توانند  کارخانجات  مستثنیات–  در  مردم 
گونه های  زیرکشت  را  وسیعی  سطوح 
تحقق  شاهد  می توانیم  ببرند.  سریع الرشد 
در  مردم  توسط  گونه های سریع الرشد  کشت 
با درصد اطمینان  مستثنیات، یا کارخانجات 

بالا باشیم. سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور برای تأمین مالی طرح تولید و کاشت 
به کارگیری  حال  در  نهال،  میلیارد  یک 
اجتماعی  مسئولیت  در  موجود  پتانسیل های 
پتروشیمی  و  گاز  نفت،  نظیر  سازمان هایی 
مسئولیت  سرمایه  جذب  حال  در   است. 
کاشت  و  تولید  طرح  سازمان ها،  اجتماعی 
یک میلیارد نهال را آغاز کردیم و امیدواریم 
ماده  آسیب شناسی  باشد.  ادامه دار  کار  این 
1۵ و تولید و کاشت یک میلیارد نهال نشان 
به  ادامه دار در حال حرکت رو  می دهد، کار 
کنید،  مشاهده  را  کار  قالب  اگر  است.  جلو 
نه تنها  و  است  مدون  و  ادامه دار  کار  یک 
محترم  رئیس  از جمله  سازمان  ارکان  تما می  
رئیس جمهور  و  محترم  وزیر  بلکه  سازمان، 
محترم از برنامه ها حمایت می کنند، تا برنامه 
با به کارگیری  مدنظر محقق شود. در ارتباط 
اهداف  پیشبرد  برای  بین المللی  ظرفیت های 
 ،1397 سال  کنم،  عرض  باید  سازمان 
 UNFF (United Nations ارتباطی با دبیر
بین المللی  مجمع   ،)Forum on Forests
به  توجه  با  شد.  گرفته  ملل  سازمان  جنگل 
تلاش  پاریس  درتوافق نامه  دولت ها  اینکه 
را  گاز دی اکسید کربن  انتشار  میزان  می کنند، 
لغو  درصورت  کرد  بیان  نیز  ایران  کنند،  کم 
تحریم ها و امکان انتقال فناوری، تا 12درصد 
خواهد  کاهش  را  گلخانه ای  گازهای  انتشار 
استفاده  ایران  تعهد  و  ظرفیت  همین  از  داد، 
کردیم و با همکاری مجمع بین المللی جنگل 
گرفتیم،  بین المللی  مشاور  یک  ملل  سازمان 
هم  میرقاسمی(  )آقای  ملی  مشاور  یک  از 
عنوان»مدیریت  با  را  طرحی  گرفتیم.  کمک 
ظرفیت  از  استفاده  برای  جنگل«  پایدار 
GCF (Green Cli� بین المللی  صندوق 

مطرح  سبز(  اقلیم  )صندوق   ،)mate Fund
کردند. مشاور محترم ملی، یک بسته مفهو می 
به  منتج  که  کرد  تهیه  را   )Concept Note( 
که  اعتباراتی  با  آماده شده  طرح  شد.  طرح 
همکاری  برای  شد،  گرفته  نظر  در  آن  برای 
با سازمان های بین المللی آماده شد و حتی با 
دستگاه هایی نظیر وزارت نفت که می توانستند 
به آن کمک کنند، وارد مذاکره شدیم. وزارت 
انتشار  و  تولید  در  بیشتری  مسئولیت  نفت 
منابع  سازمان  داشت،  گلخانه ای  گازهای 

طبیعی و آبخیزداری کشور، طی مذاکرات، به 
این وزارتخانه اعلام کرد، با توجه  به شرایط 
به روزرسانی  به  تمایل  در صورت  و  تحریم 
هزینه های  با  تکنولوژی،  و  صنایع 
به  توجه  با  هستید،  مواجه  سرسام آوری 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  اینکه 
این  دی اکسید کربن  گاز  تولید  میزان  کشور 
معادل  است،  کرده  محاسبه  را  وزارتخانه 
استقبال  آنها  که  شود  درخت کاری  باید  آن 
کردند، درواقع معادله ای سودآور بود که این 
اجتماعی  مسئولیت  از  استفاده  با  وزارتخانه 
اقدام کند، در نهایت  این مهم  به  خود، نسبت 
پس از انجام، این مهم را به مجامع بین المللی 
ارائه می دهیم. این طرح در قالب زیرطرح های 
سایر  و  چوب  زراعت  مرتع،  جنگل داری، 
نیز  آن  اعتبار  گرفت.  شکل  وسیع  به طور 
شد. دیده  بین المللی  اعتبارات  قالب  در 

جناب آقای دکتر جلیلی
باشد،  علمی  قوی  پشتوانه  دارای  طرح  اگر 

می تواند اعتبار میلیارد دلاری داشته باشد.

جناب آقای دکتر پورمقدم
از  این طرح  می فرمایید،  که  است  همین طور 
پشتوانه علمی  قوی برخوردار است، همایشی 
برگزار شد.  لاله  هتل  در  منظور  همین  به  نیز 
این طرح به Focal Point این موضوع، یعنی 
سازمان محیطزیست ارائه شد، آنها نیز ایراداتی 
گرفتند و خاطر نشان کردند که این طرح ها جزو 
اولویت کاری ما نیست. درنهایت باید به صندوق 
مجامع  در  طرح  وقتی  می شد.  معرفی   GCF
بین المللی مطرح شد، به دلیل تحریم های موجود 
علیه کشور، هیچ کدام از صندوق های بین المللی 
نپذیرفتند که Fund )کمک هزینه( را به ایران 
بدهند. این صندوق های بین المللی کمک به ایران 
را رد نکردند و درخواست ما را مسکوت باقی 
گذاشتند. هم اکنون فاقد هرگونه اعتبار بین المللی 
در طرح ها هستیم. دلیل مسکوت ماندن طرح ها 
اگر  که،  است  این  بین المللی  صندوق های  در 
این موضوع را در کمیته های خود مطرح کنند، 
توسط کشور آمریکا وتو خواهد شد. درواقع 
این رژیم امپریالیستی به دلایل مختلف، اجازه 
استفاده از چنین کمک هزینه هایی را نمی دهد. در 
ارتباط  با بحث آبخیزداری نیز با توجه به اینکه، 
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رئیس محترم سازمان منابع طبیعی 
سازمان  بدنه  از  کشور  آبخیزداری  و 
هستند، به کرات بر حفظ پوشش گیاهی 
تأکید می کنند و اولویت اصلی ایشان 
محترم  رئیس  فعلی  سیاست  است. 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان 
کشور، حفظ و توسعه پوشش گیاهی 
در عرصه های مختلف کشور )جنگل- 
مرتع- بیابان( و آبخیز است، واقعیت این است 
بودجه  لایحه  وقتی،  اول،  عامل  به عنوان  که 
گرفتن  برای  چانه زنی  سپس  و  می شود  بسته 
اعتبار بیشتر پررنگ می شود، نمایندگان محترم 
مجلس برای حوزه های انتخابی خود، در قالب 
آبخیزداری انتظاراتی دارند که باید برآورده شود. 

جناب آقای دکتر شعبانیان
متأسفانه این کار اشتباه و اصلاح آن سخت 

است.

جناب آقای دکتر پورمقدم
قابل  و  دارند  واقعیت  مسائل  از  یک سری 
محلی حوزه  مردم  انتظار  این  نیستند.  کتمان 
انتخابیه از نمایندگان است. ما نمی گوییم که 
حاضر  منطقه  در  وقتی  است،  بیهوده ای  کار 
ولی  می کنید  احساس  را  آن  نیاز  می شوید، 
اگر  نمی دهد.  پوشش  را  ما  سیاست های 
سیل  تخریب  از  جلوگیری  برای  هم اکنون 
ازکارهای  هدف  است،  شده  برآوردی 
آبخیزداری این است که هنگام سیل، آسیب 

به زیرساخت های کشور به  حداقل برسد. 

جناب آقای دکتر جلیلی
اتفاق  امامزاده داوود  در سیلی که امسال در 
به روشنی  آبخیزداری  اشتباه  کارهای  افتاد، 
و  نظارت  کشور  در  اگر  شد،  مشخص 
موضوع  این  به  حتماً  داشت،  پیگیری وجود 

 می پرداخت.

جناب آقای دکتر شعبانیان
سازمان نیز این انتقادات را قبول دارد و آقای 
دکتر نوبخت، رئیس محترم سازمان به دفعات، 
در جلسه های مختلف بیان داشتند که عملیات 
پوشش  ارتقای  خدمت  در  باید  آبخیزداری 
تقویت  را  گیاهی  پوشش  اگر  باشد.  گیاهی 

کنیم، بسیاری از مشکلات حل می شود. 
جناب آقای دکتر پورمقدم

وزارت  آبخیزداری،  اعتبارات  با  ارتباط  در 
جهاد کشاورزی، چند طرح شاخص سازمان 
دنبال  را  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
پوشش  تقویت  طرح  طرح،  اولین  می کند، 
گیاهی و کاشت یک میلیارد نهال است، طرح 
و طرح  مراتع  در  علوفه  تولید  افزایش  دوم، 

سوم، آبخیزداری است.

جناب آقای دکتر جلیلی
طرح افزایش تولید علوفه در مراتع هم کاملًا 

اشتباه است.

جناب آقای دکتر پورمقدم
حال  در  که  است  سیاستی  فوق،  طرح های 
علوفه  تولید  موضوع  است.  شدن  دنبال 
مطرح شده  موضوع  و  بحث  جزو  مراتع  در 
ولی  نمی پردازم.  آن  به  بنابراین  نیست، 
درباره آبخیزداری، باید عرض کنم، هنگامی 
سایر طرح ها  با  را  آن  سنگین  اعتبارات  که 
است  همان  نکته ای  دقیقا  می کنید،  مقایسه 
در  علوفه  تولید  افزایش  یعنی  فرمودید،  که 
که  نیازهایی  ولی،  است،  اشتباه  کاملًا  مراتع 
آبخیزداری  اعتبار   0/1 به  می کنند،  عنوان 
به  تومان  میلیارد   1000 اگر  دارد.  نیاز 
هزار   10 عرصه  در  و  می دهند  بخش  یک 
اعتبارات  درواقع،  دارد،  نیاز  تومان  میلیارد 
در  است.  نشده  داده  تخصیص  آن  به  لازم 
درصد   90-92 آبخیزداری  کلی،  نگاه 
به  هم  اندکی  بخش  و  می بلعد  را  بودجه 
اختصاص  جنگل(  )معاونت  گیاهی  پوشش 
بیرون  از  که  درخواست هایی  می شود.  داده 
در خصوص آبخیزداری می آید، باعث فشار 
مضاعفی بر سازمان شده است. جناب آقای 
دارد،  که  نیروهایی  تمام  با  نوبخت  دکتر 
برای هدایت درست موضوع  درحال تلاش 
ایشان  حضور  از  قبل  از  مسائل  این  است. 
برای  که  زمانی  از  است.  داشته  وجود  نیز 
در سال  ملی  توسعه  از صندوق  آبخیزداری 
کم کم  گرفتند،  اعتبار  برای سه سال   ،1397
به این سمت سوق پیدا کرد که اعتبارات این 
عملیات  روی  بیشتر  و  بیابد  افزایش  بخش 
شد.  سرمایه گذاری  سازه ای  و  مکانیکی 

توسعه  صندوق  اعتبارات  از  بخشی  اگرچه 
ملی، به پوشش گیاهی اختصاص یافت، اما 
آبخیزداری  اعتبارات  وزنه  کلی،  نگاه  در 
نوبخت  دکتر  آقای  جناب  بود.  سنگین تر 
تعادل  ایجاد  برای  تلاش  حال  در  به شدت 
این اعتبارات هستند. ایشان در حال تلاش 
خودرو  این  فرمان  برگرداندن  برای  بسیار 
توجه  با  تلاش  این  هستند.  اصلی  جاده  به 
طی  دارد،  وجود  بیرون  در  که  انتظاراتی  به 
نمایندگان  وقتی  نمی افتد.  اتفاق  سال   1-2
برای  می کنند،  درخواست   مجلس،  محترم 
روستایی که در معرض سیل است، سازه ای 
احداث شود، .هر چقدر هم بگویی، باید در 
این  از  مواردی  و  گیاهی  پوشش  بالادست 
استدلال خود  نماینده  این  کنم،  ایجاد  دست 
را دارد که، سیل موجب تخریب این روستا 

می شود.

طبیعت ایران
آقای دکتر شعبانیان، در ابتدای صحبت هایتان 
فرمودید، ما باید برنامه جدید را با توجه به 
آلودگی  غبار،  و  گرد  نظیر  روز،  مشکلات 
هوا و سایر موارد با اهداف جدید پایه ریزی 
با برنامه های قبلی  کنیم و برنامه های جدید 
متفاوت باشد. لطفاً توضیح دهید، در برنامه 
نهال  میلیارد  یک  کاشت  و  تولید  جدید 
چگونه  دادید؟  قرار  نظر  مد  را  اهداف  این 
می خواهید  چالش هایی را که در کشور وجود 
دارند و در این جلسه هم به آنها اشاره شد و 
مانع کار هستند، بر طرف کنید؟ طبق نکته ای 
لازمه  شد،  مطرح  قبلی  گفت وگوی  در  که 
جنگل کاری ها،  در  موفقیت  و  وسیع  کاشت 
داشتن عزم ملی است و کشورهایی که در 
این راه موفق عمل کردند از جمله ترکیه، کره 
جنوبی و چین با آماده کردن افکار عمو می 
 و ایجاد عزم ملی، امکانات کشور را بسیج 
برای  سازمان  راهکار  شدند.  موفق  و  کرده 
عملی کردن این برنامه و همراه نمودن سایر 

دستگاه ها و مردم چیست؟ 

جناب آقای دکتر شعبانیان
شکل  که  خوبی  بسیار  بحث های  از  ممنون 
گرفت. طرح ملی تولید و کاشت یک میلیارد 
بسیار  کار  سال  چهار  طی  کشور  در  نهال 
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در  گفت  به طوری که  می توان  است،  بزرگی 
پنجاه سال گذشته تولید و کاشت این میزان 
نهال در کشور سابقه نداشته است و بی شک 
دستگاه های  سایر  مرد می  و  مشارکت  بدون 
نیست،  امکان پذیر  خصوصی  و  دولتی 
یک  به  نیاز  واقعی  معنای  به  به عبارت دیگر 
عزم ملی است. برای رسیدن به اهدافی که در 
ابتدای گفت و گو درمورد جنگل کاری عرض 
و  منطقه ای  نیازهای  به  توجه  با  ما  کردم، 
شرایط اقلیمی  در مناطق مختلف برنامه ریزی 
به  توجه  با  و  دادیم  انجام  دقیقی  به نسبت 
یافته های علمی  موجود در کشور و در دنیا، 
مقدار و نوع گونه های مورد نیاز در هر منطقه 
را در بخش زراعت چوب، احیا و غنی سازی 
جنگل، کنترل گسترش بیابان ها و کنترل گرد 
و غبار و شن های روان و توسعه سرانه فضای 
سبز شهری و حاشیه شهرها مشخص کردیم. 
جلساتی با دستگاه های مختلف و بخش های 
اجتماعی  مسئولیت  با  رابطه  در  خصوصی 
آنها در ستاد، همچنین در استان های مختلف 
برای اجرای طرح  داشتیم و خواهیم داشت. 
که  می توان  شد  تشکیل  سامانه ای  پایش 
کرد.  رصد  و  ثبت  آن  در  را  فعالیت ها  تمام 
به  کشور  در  را  طرح  این  اجرای  در مجموع 
اجرای  که  دارم  اعتقاد  و  می گیرم  نیک  فال 
به ویژه  مختلف  جنبه های  از  کشور  برای  آن 
از جنبه امنیت زیستی بسیار مفید خواهد بود. 

جناب آقای دکتر پورمقدم
آقایان  نظر  و  شد  مطرح  که  بحث هایی  همه 
دکتر  پورهاشمی و دکتر جلیلی درباره اینکه 
یک  دارای  و  مشخص  و  مدون  باید  برنامه 
روند باشد، همگی درست است. ما هیچ گونه 
واکنش غیرعادی منفی در این زمینه نداریم. 
وجود  ایراداتی  و  مشکلات  کار  در  همیشه 
دارد، بحث یک میلیارد نهالی که آقای دکتر 
مناسب  فرصتی  واقعاً  داشتند،  بیان  شعبانیان 
و درخور برای حرکت است. نمی توانیم ادعا 
کنیم که این طرح منطبق  بر همه استانداردها 
و  ایرادات  می شود.  شروع  کامل  به طور  و 
دارد،  وجود  کار  در  که  محدودیت هایی 
فرصتی  مهم،  این  ولی  است،  زیاد  خیلی 
بیدار  و  خصوصی  بخش های  حرکت  برای 
آنهاست  اجتماعی  مسئولیت  حس  شدن 

نمی توانستید  گذشته،  در  شده اند.  متعهد  که 
بخش  اجتماعی  مسئولیت  شکوفایی  شاهد 
باشید،  معدن داران  و  صنایع  خصوصی، 
بخش  یا  معدن داران،  صنایع،  به  اگر  مثلًا 
با  رابطه  در  که  می کردید  ابراز  خصوصی 
اجتماعی  مسئولیت  و  محیط زیست  حفظ 
همکاری  آنها  دهید،  یاری  جنگل کاری  به 
صحبت های  به  توجه  با  امروزه،  نمی کردند. 
و  صنایع  مشارکت های  توانسته ایم،  توجیهی 
معادن را به کار بگیریم که خود گام بزرگی 
و  صنایع  اجتماعی  مسئولیت  نقش  است، 
شدن  پررنگ تر  حال  در  روز به روز  معادن 
اجتماعی  مسئولیت  رشد  افزایش  با  است. 
معادن و صنایع، در سال های آینده، می توانیم 
از مسئولیت اجتماعی بخش خصوصی استفاد 
و  کاشت  موردنیاز  مالی  اعتبار  تأمین  کنیم. 
برنامه  به سازمان  نهال را  میلیارد  تولید یک 
و بودجه دادیم و پیگیر هم هستیم. کاشت و 
بسیار  گام  می تواند  نهال،  میلیارد  یک  تولید 
از  زیادی  تعداد  چراکه  شود،  قلمداد  بزرگی 
به واسطه  بودند،  شده   مخروبه  که  نهالستان ها 
نداشتیم،  اعتباری  شدند.  زنده  طرح  این 
استانی  نهالستان های  برای  که  اعتباری  حتی 
می دادند، برای پرداخت حقوق پرسنل مصرف 
می شد و از درصد بسیار جزیی از آن برای 
در  امیدوارم  می کردند،  استفاده  نهال  تولید 
پایبند  مرتبط  همه  اصول  به  همگان  آینده، 
بعدی  موفقیت های  به  گام  به  گام  و  باشند 

نزدیک شویم. 

جناب آقای دکتر جلیلی
وقتی در ارتباط با منابع طبیعی به عنوان وظیفه 
وظایف  از  اصل  در  صحبت  می کنیم  دولت 
محیط زیست،  سازمان  ملی  مسئولیت  و 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع   سازمان 
کشور  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  و 
این  است،  نقد  بر  قرار  اگر  می زنیم.  حرف 
در  باید  را  تحقیقاتی  مؤسسه  و  سازمان ها 
ترازوی نقد گذاشت. ما می توانیم، اثر توسعه 
اشتباه کشور بر محیط زیست را نقد  کنیم. ما 
می توانیم بگوییم، اگر رویکرد توسعه درست 
وضع  رفاه  لحاظ  از  جامعه  انتخاب  می شد، 
و  طبیعت   با  معیشتی  ارتباط  داشت،  خوبی 
فشار بر آن کمتر می شد، بحث و نقد احیا و 

توسعه جنگل، وظیفه ماست. در سال 1398، 
آن،  ماحصل  که  شد  انجام  خوبی  بحث های 
تجربه خوب در زراعت چوب بود. این تجربه 
خوب، حاصل ساعت ها بحث کارشناسی در 
شورای راهبردی مؤسسه بود که آن را به دست 
را  اجرایی  علمی-  بسته  این  و  بودیم  آورده 
در اختیار سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
یک  بسته،  این  کنار  در  دادیم.  قرار  کشور 
سری وظایف نیز به مؤسسه تحقیقات جنگلها 
از آن جمله  بود،  و مراتع کشور محول شده 
پرمحصول  ارقام  قلمه های  تأمین  می توان  به 
اشاره کرد. در خصوص احیا و توسعه جنگل 
احیا و  اجرایی  بسته عملیاتی-  الف-  به  نیز 
توسعه و ب- بسته علمی  نیاز داشتیم، طی دو 
سال با محوریت بخش جنگل، نسبت به تهیه 
نقشه و سطح عملیات اقدام کردیم. پروژه های 
هیرکانی،  زاگرس،  جنگلی  سطح  در  وسیعی 
ایرانی– تورانی و جنگل کاری سنواتی تعریف 
شد. مؤسسه تحقیقات جنگلها و مراتع کشور، 
پس از تهیه نقشه ها به سازمان اعلام می کند، 
  Aمثلًا امکان توسعه جنگل در منطقه زاگرس
درصد است و امکان احیای جنگل در همان  
منطقه، B درصد است و برای سایر مناطق نیز 
بسته، موضوع  این  در  است.  به همین شکل 
را  بذر  باغ  و  بذرگیری  محاوط  بذرگیری، 
کارشناسی  جلسه  ساعت ها  کردیم.  مطرح 
منابع طبیعی  بسته ای که سازمان  تا  گذاشتیم 
و آبخیزداری کشور دریافت می کند، مبتنی  بر 
رویکرد طبیعی و اکوسیستم محور باشد. قرار 
بود، امسال، مؤسسه تحقیقات جنگلها و مراتع 
را  توسعه جنگل  و  احیا  برنامه  بسته  کشور، 
در اختیار سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری 
را  کار  90درصد  تاکنون،  دهد.  قرار  کشور 
انجام دادیم. این بسته، منحصر به فرد است. در 
زراعت چوب، سالانه باید 6۵0 میلیون قلمه 
کاشته شود تا بتوانیم سطح وسیعی از زراعت 
احیای  با  به تنهایی  و  باشیم  داشته  را  چوب 
جنگل ها، در پهنه زاگرس، حتی می توانیم از 
یک میلیارد نهال عبور کنیم. وقتی این بسته 
توجه  با  دهند،  قرار  اختیارتان  در  علمی  را 
به اینکه، سطح، گونه و سایر موارد مشخص 
است، به راحتی می توانید برنامه ریزی کنید. با 
ارائه برنامه احیا و توسعه جنگل می توان به 

سؤالات زیر پاسخ داد:



برای  فضایی  وقتی  که  است  این  ما  دیدگاه 
باید  می شود،  ایجاد  کشور  در  جنگل کاری 
و  احیا  برنامه  و  کرد  استفاده  فضا  این  از 
توسعه جنگل های کشور را ارائه داد. به عنوان 
که  می کنند  اشاره  محترم  وزیر  اگر  نمونه، 
شود،  ارائه  نهال  میلیارد  یک  کاشت  طرح 
و  احیا  برنامه  و  استفاده  دیدگاه  این  از  باید 
مصوب  برنامه  این  وقتی  شود.  ارائه  توسعه 
شود، بخشی از کار، کاشت یک میلیارد نهال 
خواهد بود، اما موارد بسیار دیگری ازجمله 
تجهیز زیرساخت هایی مانند نهالستان ها، لزوم 
احداث  بذرگیری،  محوطه های  شناسایی 
باغ های بذر و زراعت چوب مورد توجه قرار 

خواهند گرفت.

جناب آقای دکتر شعبانیان
کل  برای  مؤسسه  در  تهیه شده  برنامه  آیا 

اکوسیستم ها در نظر گرفته شده است؟

جناب آقای دکتر پورهاشمی
بله، برای کلیه رویشگاه ها در نظر گرفتیم.

جناب آقای دکتر جلیلی
صحارا-  زاگرس،  خزر،  رویشگاه های  نقشه 
سندی، ایرانی- تورانی و جنگل کاری سنواتی 
تهیه شده است. مقرر شده بود یک نقشه روی 
و  بگذارند  دکتر شعبانیان  آقای  زمین جلوی 
روی  را  کشور  جنگل های  سطح  شود،  بیان 
کلی،  سطح  این  در  بفرمایید.  مشاهده  نقشه 
 B درصد مربوط  به سطح توسعه است و A
درصد مربوط  به سطح احیاست. برای اینکه، 
و  کاملًا مشخص  تکلیف عرصه های جنگلی 
شفاف باشد، تمرکز بخش تحقیقات جنگل تنها 
روی این موضوع بود. بقیه تحقیقات  مؤسسه 
تحقیقات جنگلها و مراتع باید در همین رابطه 
کار کند و نباید به  شکل جزیره ای کار کنند. 
این نقشه و سطح باید مشخص شود. در این 
بسته مشخص است که سطح هرگونه به چه 
میزان است و به  چه میزان به آن نیاز داریم؟ ما 
باید به طور مجدانه و فارغ از هرگونه تعارفات 
عامیانه و سیاسی فعالیت کنیم و صحبت های 

کاملًا جدی با یکدیگر داشته باشیم. 

جناب آقای دکتر پورهاشمی
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جنگل های  سرانه  به  چقدر  الف- 
کشور افزوده می شود؟

ب- در ظرفیت ترسیب کربن به چه 
رقمی  می رسیم؟

ج- ظرفیت تولید نهال برای بخش 
خصوصی چقدر است؟ 

د- چقدر چوب تولید  می شود؟

طبیعت ایران 
در  بفرمایید  لطفاً  دکتر  پورهاشمی  آقای 
برنامه ای که برای کاشت یک میلیارد نهال 
در سازمان در حال ارائه است، نقش مؤسسه 
تحقیقات جنگلها و مراتع چیست؟ آیا برنامه 
در  توسعه  و  احیا  کارگروه  در  تهیه شده 
مؤسسه به سازمان ارائه شده است؟ آیا این 

برنامه می تواند کمکی برای سازمان باشد؟

جناب آقای دکتر پورهاشمی
بنده از پرسش آقای دکتر جلیلی شروع کنم. 
نقشه سازی  از  بخشی  تنها  حاضر  حال  در 
ناحیه  در  توسعه  و  احیا  مناسب  اراضی 
است.  مانده  باقی  سندی  صحارا-  رویشی 
سازمان  در  به تازگی  که  جلسه ای  از  پس 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور داشتیم، این 
برنامه برای شورای راهبردی سازمان ارسال 
از  کاملی  اطلاعات  حاوی  برنامه  این  شد. 
تجارب  )تعاریف(،  بنیادین  اطلاعات  قبیل 
بین المللی  و  ملی  اسناد  مختلف،  کشورهای 
عرصه های  نقشه های  موضوع،  با  مرتبط 
اجرایی،  الزامات  توسعه،  و  احیا  مناسب 
مختلف  شیوه نامه های  و  پژوهشی  الزامات 
است که در تلفیق با برنامه های سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری می تواند بسیار راهگشا 

باشد. 

جناب آقای دکتر پورمقدم
در سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
شده  انجام  خوبی  و  گسترده  بسیار  کار  هم 
بسته  با  کار  این  وقتی  تردید  بدون  است، 
شود،  تلفیق  مؤسسه  در  شما  تحقیقاتی 

تکمیل تر خواهد شد. 

جناب آقای دکتر پورهاشمی

منابع  سازمان  کارشناسی  بدنه  شوربختانه، 
طبیعی و آبخیزداری کشور ضعیف شده است، 
به همین منظور باید نسبت  به جذب نیرو اقدام 
به  تحصیل کرده،  نیروی  این  تبدیل  ولی  کند، 
امکان پذیر  کوتاه مدت  در  فنی،  نیروی  یک 
سازمان  را  حالت  بهترین  هم اکنون،  نیست، 
)ناظر(  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 

برگزیده است.

طبیعت ایران
گویا مؤسسه و سازمان هر کدام به صورت 
و  کار  توسعه  و  احیا  برنامه  روی  مجزا 
این  است  لازم  کرده  اند.  تهیه  برنامه هایی 
برنامه ها در کنار هم قرار گیرند و با تکمیل 
اگر  شود.  تهیه  نهایی  برنامه  هم افزایی  و 
بخش اجرا و تحقیقات در کنار هم قرار گیرند 
و از پتانسیل هر دو نهاد استفاده شود، حتماً 
می توان  چگونه  بود.  خواهد  موفق تر  برنامه 

این مهم را عملی کرد؟
جناب آقای دکتر شعبانیان

تا درباره مسائل  اینکه فرصتی فراهم شد  از 
منابع  عرصه های  توسعه  و  احیا  به  مربوط 
بحث  موشکافانه  و  دلسوزانه  کشور  طبیعی 
دارم  اعتقاد  مسئله  این  به  سپاسگزارم.  شود، 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع   سازمان  اگر  که 
طرح های  اجرای  در  موفقیت  به دنبال  کشور 
خود از جمله طرح تولید و کاشت یک میلیارد 
تحقیقات  مؤسسه  باید  است،  کشور  در  نهال 
سایر  و  دانشگاه ها  کشور،  مراتع  و  جنگلها 
به عنوان  را  مرتبط  تحقیقاتی  و  علمی   مراکز 
یک بازوی مشورتی قوی در کنار خود داشته 
باشد و بدون پشتوانه علمی  تصمیمی  نگیرد و 
اقدا می  نکند، زیرا در عرصه های منابع طبیعی 
کشور دیگر فرصتی برای سعی و خطا نیست.

 
جناب آقای دکترپورمقدم

بنده نیز از برگزاری چنین جلسه پرباری که 
منابع  با دغدغه خاطر و دلسوزانه  به مسائل 
می پردازد،  کشور  زیست  محیط   و  طبیعی 
تشکر می کنم. پیرامون موضوع اصلی جلسه 
صحبت های زیادی شد. در ارتباط با همکاری 
دو بازوی علمی  و اجرایی منابع طبیعی کشور 
باید عرض کنم که در مجموعه منابع طبیعی 
و  داشتیم  بزرگ  بسیار  خلأ  یک  ما  کشور، 
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بیان چنین فرایندی، دیدگاه اینجانب است و 
این تفکر بر بیشتر بدنه سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور حاکم است. این سازمان 
مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  اجرایی، 
کشور را به عنوان یک بازوی تحقیقاتی و یک 
سازمان  می پندارد.  خود  کنار  در  تنی  برادر 
روی  نیز  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
است.  کرده  کار  توسعه جنگل  و  احیا  برنامه 
بدون تردید، اطلاعات این مؤسسه تحقیقاتی 
این  بسته  است.  مستندتر  و  دقیق تر  بسیار 
بازوی تحقیقاتی، می تواند در کنار این بازوی 
اجرایی قرار بگیرد و مؤسسه تحقیقات جنگلها 

و مراتع کشور آن را نهایی کند.

جناب آقای دکتر جلیلی
اجرا(  و  )تحقیقات  بازو  دو  این  وقت،  هر 
در حوزه منابع طبیعی در کنار همدیگر قرار 
به  آن  از  مناسبی  بسیار  خروجی  گرفتند، 
دو  هم سویی  با  وقتی  خروجی  آمد.  دست 
این  باشد،. همگرایی  اجرا(  )تحقیقات و  نهاد 
دو نهاد، نقشه راه شفافی را خواهد داشت که 
نهادهای  برای  را  شبهه ای  و  شک  هیچ گونه 
هرچقدر  آورد.  نخواهد  وجود  به  بالادستی 
سازمان ها و نهادهای اشاره شده، بیشتر ما را 
به چالش بکشند، بی شک، پاسخ های متقن و 
استوارتری را دریافت خواهند کرد که باعث 
راه  نقشه  نسبت  به  آن ها  بیشتر  هرچه  ایمان 
ترسیم شده خواهد شد. بنابراین، باید در پاسخ 
به سؤالات،  چالش ها و ابر چالش ها، همگرایی 
دو نهاد )تحقیقات و اجرا( بیشتر شود. برنامه 
احیا وتوسعه، برنامه بسیار بزرگی است. این 
و  کارشناس  کل،  اداره  یک  با  تنها  برنامه 
سیستم دفتری نمی تواند اداره شود، این برنامه 
کلان راهبردی، نیازمند همکاری بین بخشی و 
دستگاهی و بسته های متعدد اعم از اجرایی- 
علمی است. یکی از کلیدی ترین بسته ها، بسته 
راهبردی است. در بسته راهبردی )همان طور 
کردند  اشاره  دکتر شعبانیان(  آقای  که جناب 
باید با زبان جهانی صحبت کنیم و با مسائل 
ملی به آن بپردازیم. ما در COP27 حضور 
نه چندان جدی،  این حضور  نداشتیم،  جدی 
می شود.  مشاهده  هم  پاریس  توافق نامه  در 
درحالی که مؤسسه تحقیقات جنگلها و مراتع 
کند.  صحبت  کمی   شکل  به   می تواند  کشور 

تولید کننده  هشتمین  ایران  اینکه  به  توجه  با 
ترسیب  به وسیله  است،  گلخانه ای  گازهای 
مثلًا  به  را  انتشار خود  میزان  می تواند  کربن، 
A درصد کم کند یا مثلًا سرانه جنگلی خود 
مثلًا  یا  دهد،  افزایش  درصد   B میزان  به  را 
سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری کشور، نیاز 
شهردار.  نه  کند  بیان  را  شهری  جنگل کاری 
بین  چالش  پر  بسته  یک  راهبردی  بسته 
اطراف  شهرهای  و  تهران  است.  دستگاهی 
آن، سالانه یک میلیارد مترمکعب آب مصرف 
می کنند. در تهران کل مصرف آب فضای سبز 
میلیون   220 می شود،  برداشت  چاه ها  از  که 
مترمکعب است. در حال حاضر، مهم ترین کار 
کشوری که روی بحران آب در حال حرکت 
میلیارد  یک  از  است.  آن  مدیریت  است، 
مترمکعب آب مصرفی شهر تهران، 70درصد، 
اقدام  است.  مصرف  چرخه  به  برگشت  قابل 
از  استفاده  که  می شود  باعث  کار،  این  برای 
میزان فرونشست  چاه ها کم شود و درنهایت 
کاهش یابد. با مدیریت درست، نه تنها می توان 
می توان  بلکه  کرد،  جلوگیری  فرونشست  از 
زراعت چوب  توسعه  برای  را  بیشتری  آورد 
در جنوب تهران و توسعه فضای سبز شهری 
بهبود  باعث  کار  این  انجام  داد.  اختصاص 
متأسفانه،  می شود.  تهران  شهر  اکوسیستم 
به  را  آن  کشور،  در  بی علمی   و  بی ارادگی 
شرب  آب  کل  است.  رسانده  کنونی  شرایط 
است.  مترمکعب  میلیارد   ۵ کشور،  مصرفی 
 1/۵( 30درصد  اختصاص  با  تنها   می توان 
توسعه  در  بسزایی  سهم  مترمکعب(  میلیارد 

زراعت چوب داشته باشید. 
بسته علمی تنها، با یک بار نشست علمی تهیه 
نمی شود، بلکه یک کار مداوم و جدی است. 
وقتی به طور دائم روی موضوع صحبت شود، 
تحول در دانشگاه ها، دانشکده ها و سایر مراکز 
بخشی خواهد  و هر  داد  علمی   روی خواهد 
توانست روی یک موضوع کار کند. مثلًا یک 
محاوط  روی  دیگری  بذر،  باغ  روی  بخش 
بذرگیری و سایر بخش ها نیز به همین ترتیب 
را  کار  از  گوشه ای  و  شده  وارد  موضوع  به 
می گیرند. وقتی یک بسته  برنامه ای اولیه شروع 
به کار کند و به طور مداوم در حال کارکردن و 
مستندسازی باشد، حتماً دچار تحول خواهد 
شد و دستگاه ها را به سر منزل نهایی خواهد 

به  آسیب  باعث  که  است  اجماع  نبود  آن 
ملموس ترین  است.  شده  کشور  طبیعی  منابع 
بهره برداری  توقف  مسئله،  برجسته ترین  و 
جنگل های شمال کشور بود، در این موضوع، 
عده ای موافق )برداشت چوب( و عده دیگری 
بنده  بودند.  چوب(  برداشت  )عدم  مخالف 
ندارم. وقتی یک  این موضوع  قضاوتی روی 
به  ابتدا  می شود،  تصویب  کشور،  در  قانونی 
می رود  نگهبان  شورای  به  سپس  و  مجلس 
می شود.  ابلاغ  اجرا  برای  تأیید،  از  پس  و 
تشخیص  مجمع  شود،  حادث  اختلافی  اگر 
مصلحت نظام نسبت به رفع مشکل اقدام و آن 
کار را نهایی می کند. مصداق این فرایند، باید 
در مسائل منابع طبیعی نیز دیده شود. مشکل 
اصلی در مسائل منابع طبیعی این است که، ما 
به اجماع نظر قطعی نرسیدیم. در این قسمت 
باید یک منبع علمی  قابل استناد وجود داشته 
به عبارت بهتر،  بدهد،  را  نهایی  نظر  که  باشد 
منابع طبیعی  باشد. در سازمان  فصل الخطاب 
دارد  وجود  اعتقاد  این  کشور،  آبخیزداری  و 
مؤسسه  بیفتد،  جا  کشور  در  باید  مهم  این  و 
تحقیقات جنگلها و مراتع کشور باید نظر نهایی 
پالونیا،  مثلًا در بحث گونه درختی  بدهد.  را 
آن  کاشت  مخالف  عده  ای  و  موافق  عده ای 
هستند، یا در بحث ریزگرد، عده ای موافق و 
عده ای دیگر مخالف کاشت گونه گیاهی سمر 
مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  هستند. 
کشور به عنوان متولی تحقیقات باید نظر نهایی 
را ارائه دهد. مثال دیگری را بیان می کنم که 
آگاهی  همگان  که  همان طور  است،  ملموس 
دارید، بحث آمایش سرزمین در سطح کشور 
مطرح شد که بسیار پراشکال است. از طرف 
سازمان  به  نامه ای  فارس،  استان  دادستانی 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور ارسال و ابراز 
استانداردی  اصول  چه  و  اساس  چه  بر  شد، 
انجام  چوب  زراعت  فارس،  استان  در  باید 
جایی  اصلًا  استانی،  آمایش  براساس  شود؟ 
وجود  استان  این  در  چوب  زراعت  برای 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  ندارد. 
نقشه های  همراه  به  را  مبسوطی  نامه  کشور 
جنگلها  تحقیقات  مؤسسه  توسط  تولید شده 
و مراتع کشور، به عنوان یک مرجع علمی، به 
دادستانی استان فارس ارسال کرد، پس از آن 
نماند.  باقی  تاریکی  نقطه  هیچ  مبسوط،  نامه 
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رساند. بسته بعدی، بسته مالی است، 
دولتی ها همیشه به  فکر ردیف بودجه 
هستند و ما در این بسته به مشاوران 
مالی بسیار قدرتمندی نیازمند هستیم. 
برای اینکه حمایت مالی را از بیرون 
جذب کنیم، پیگیری و مشاهده کردیم 
دارد. در  که چه ظرفیت هایی وجود 
در  صندوقی  زیست  محیط  سازمان 
وجود  طبیعی  منابع  و  محیط زیست  با  رابطه 
از صنایع  را  مالیات سبز  این صندوق،  دارد. 
وجود  شوربختانه  می کند.  دریافت  معادن  و 
کشور،  در  صندوق ها  و  ارگان ها  برخی 
است،  نشده  کشور  توسعه  موجب  نه تنها 
بلکه موجب فلج شدن و ابتر ماندن موضوع 
می شود، این اتفاق ناشی از نبود علم و اراده 
محیط زیست،  دوستدار  صنایع  است.  کافی 
مشتاقانه در رابطه با مسئولیت اجتماعی شان 
باید  آنها  بزرگ  کمک های  می کردند،  کمک  
می گرفت  قرار  صندوق  در  مالیات  قالب  در 
ولی همکاری بین بخشی خیلی ضعیف است، 
کشور  مراتع  و  جنگلها  تحقیقات  مؤسسه 
صندوق،  این  متولی  به عنوان  می کند  پیشنهاد 
کمک های مسئولیت اجتماعی صنایع و معادن 
را در قالب مالیات سبز دریافت کند و آن را 
هم سو با موضوعاتی چون زراعت چوب در 

کشور برنامه ریزی و هزینه نماید. 
اتوبان  یک  مثابه  به  دنیا  نقاط  همه  امروزه 
مالی با یکدیگر در ارتباط هستند، ولو اینکه، 
در  باشند،  نداشته  خوبی  دیپلماتیک  ارتباط 
حمله روسیه به اکراین علی رغم تحریم ناتو، 
این کشور راه های مالی دیگری را برمی گزیند، 
عمل  عکس  بر  ما  نمی کند،  ایزوله  را  خود 
برای توافق نامه  میلیارد تومان   می کنیم. 100 
پاریس پیش بینی می شود، در این توافق نامه، 
گازهای  کاهش   -1 می شود،  انجام  دوکار 
و  فناوری  به کارگیری  طریق  از  گلخانه ای 
ترسیب  کربن،  ترسیب   -2 و  تکنولوژی 
اگر  است.  جنگل  بخش  وظایف  جزو  کربن 
ما، راهبردی فکر کنیم، حتماً به شاخص های 
پشتوانه  وقتی  رسید.  خواهیم  خوبی  کمی  
علمی  قوی وجود داشته باشد، آن وقت نه تنها 
از  بیش  رقم های  بلکه  تومان،  میلیارد   200
این رقم دریافت خواهیم کرد. ما باید نسبت 
 به هدایت کشورهای همسایه اهتمام بورزیم. 

مثلًا شایسته است ایران نسبت  به جنگل کاری 
در کشور افغانستان، اقدام کند، کشوری نظیر 
عربستان، اطلاعات چندانی در این خصوص 
ندارد. متأسفانه و شوربختانه به دلیل بی سیاستی 
و نداشتن تفکر بلندمدت، کشورهای همسایه 
بدون ما راه خودشان را  می روند، اگر کشور 
را  خود  دیپلماتیک  ارتباطات  قدری  ایران 
از  اینکه  جای  به  می تواند  دهد،  گسترش 
از  ناجوانمردانه  خود،  همسایه  کشورهای 
و  چالش های  مسائل  بخورد،  خنجر  پشت 
حل  نیز  را  همسایه  کشورهای  حتی  و  خود 
کند. سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
مهم ترین وظیفه حاکمیتی را بعد از امنیت در 
این  وظیفه  بزرگ ترین  دارد.  به  عهده  کشور 
سازمان، تأمین بسته مالی است. ردیف بودجه، 
امور جاری سازمان  فتق  و  رتق  باعث  تنها، 
منابع  سازمان  در  اجرایی  عملیات  است. 
طبیعی و آبخیزداری کشور با بسته های مالی 
)گرفتن مالیات سبز ازصنایع و معادن( انجام 
براساس  خصوصی  بخش  دنیا،  در  می شود، 
اجرایی  فعالیت  یک  وارد  برد-برد  سناریوی 
منسجمی داشته  مالی  بسته  وقتی  می شود. 
باشید، آن وقت است که همه افراد و نهادها 
دانش  شرکت های  درقالب  سازمان ها،  و 
سایر  و  حفاظت  نهال،  و  قلمه  تولید  بنیان، 
حالت  این  در  می شوند.  گرفته  کار  به  موارد 
کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان 
فقط نقش ناظر و هدایت کننده را ایفا خواهد 
کرد. موضوع بذر و نهال در کشور، موضوعی 
بسیار جدی است. موضوع پایش در کشور، 
سازمان  است.  پایدار  توسعه  آشیل  پاشنه 
حضور  با  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع 
مدیران محترم ارشد باید با رویکرد راهبردی، 
بسته ها را مدیریت کند. نباید با روزمرگی به 
این بسته های راهبردی نگریسته شود. تنها با 
طبیعی  منابع  سازمان  راهبردی  حرکت  یک 
کشور  شهرداری های  کشور،  آبخیزداری  و 
می توانند هم سو با اهداف سازمان گام بردارند. 
یکی از کلیدی ترین بحث ها در کشور، موضوع 
باید  برنامه  این  است.  جنگل  توسعه  و  احیا 
چندین  از  متشکل  و  قوی  ستاد  یک  دارای 
کارگروه قوی و دائمی  شکل بگیرد، تا بتواند 
با وجود  ببرد.  نحو مطلوبی پیش  به  را  امور 
این بسته ها، شما می توانید یک کار منسجم و 

مدون داشته باشید،  آشفته کار کردن، نه تنها 
بلکه  نمی شود،  صالحاتی  و  باقیات  باعث 

موجب تخریب بیشتر این سرزمین  می شود.

طبیعت ایران
بحث  و گفت و گوی بسیار خوبی بود، به نکات 
مهمی  درمورد احیا و توسعه جنگل اشاره و 
راهکارهایی نیز ارائه شد، امیدواریم با توجه 
به اینکه در آستانه برنامه هفتم توسعه کشور 
هستیم، از این مباحث و نقطه نظرات استفاده 
شود و بتوانیم برنامه کاملی را برای احیا و 
توسعه جنگل های کشور ارائه و آن را اجرا 
کنیم. از همگی شما اندیشمندان گرا می  که 

در این بحث شرکت کردید، سپاسگزارم.


